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Prva kopanja u Spinčićima i Brninima

jezgra grada Kastva, Spinčići, Brnini, 
Belići, Tometići, Donji Rubeši, Do-
nji Ćikovići, Brestovice, Tuhtani) i 
grada Rijeke (Srdoči, Martinkovac). 
Paralelno će se izvršiti rekonstruk-
cija javnog vodovoda na pojedinim 
dionicama. Uz Projekt je predviđena 
i izgradnja vodovoda u dijelu ulica 
bez javne vodoopskrbe u gradu Rije-
ci i gradu Kastvu, što će se financirati 
iz lokalnih sredstava.

Vrijednost ugovorenih radova 
iznosi 23.242.822,05 EUR, izvođač 
radova je GP Krk d.o.o., a pružatelj 
usluge nadzora nad gradnjom je za-
jednica ponuditelja: Institut IGH 
d.d., Eptisa Adria d.o.o., Flum-ING 
d.o.o. i Projekt d.d. Nova Gorica.

Izvođač radova, u ulicama na koje 

se direktno utječe izvođenjem rado-
va, dostavlja obavještajni letak gra-
đanstvu putem poštanskih sandučića. 
O svim eventualnim izmjenama di-
namike izvođenja radova korisnici će 
biti pravovremeno informirani, kako 
bi bili u tijeku s napretkom projekta 
i kako bi svoje aktivnosti mogli plani-
rati na vrijeme.

Iz KD-a Vodovod i kanalizacija za-
hvaljuju svim građanima na strpljenju 
i razumijevanju te ih pozivaju da pra-
te tijek radova i promjene u regulaciji 
prometa radi njihove sigurnosti i dru-
gih uključenih u promet.

Dodatne informacije o 
233.799.649,88 EUR vrijednom EU 
projektu „Poboljšanje vodno-ko-
munalne infrastrukture na području 
aglomeracije Rijeka“, koji se u visini 
od 71,33 % sufinancira bespovratnim 
sredstvima Europske unije, dostupne 
su na internetskoj stranici projekta 
https://aglomeracijarijeka.eu, a infor-
macije o planiranim radovima, rado-
vima u tijeku i izvedenim radovima 
građani mogu pronaći na GIS web pre-
gledniku  http://euprojektigis.kdvik-ri-
jeka.hr/geoserver/web/Default.html

Za sva dodatna pitanja građanima 
je na raspolaganju Korisnički centar 
KD Vodovod i kanalizacija d.o.o. sva-
kog radnog dana od 7:30 do 15:30 
na broju telefona 051/ 353-222 ili 
na adresi e-pošte  korisnicki.centar@
kdvik-rijeka.hr

Početkom rujna započeli su pripremni ra-
dovi na izgradnji vodno-komunalne infra-
strukture u naselju Spinčići, od kućnog br. 
163A do 164D, u sklopu EU projekta „Po-
boljšanje vodno-komunalne infrastrukture 
na području aglomeracije Rijeka“, grupe ra-
dova D „Izgradnja sustava odvodnje – Proši-
renje Kastav“, koji se u visini od 71,33 posto 
sufinancira bespovratnim sredstvima Europ-
ske unije.

Pripremni radovi, koji obuhvaćaju postav-
ljanje privremenog vodoopskrbnog cjevovo-
da (mimovoda), njegovo ispiranje i dezin-
fekciju, izvodit će se bez iskopa i izmjena u 
prometnoj regulaciji, a prvi građevinski radovi 
krenuli su sredinom mjeseca.

Radovi se izvode u sklopu podsustava D6-
1.3.1 SANITARNA KANALIZACIJA, CS 
TOMETIĆI 1., CS TOMETIĆI 2. I VODO-
VODNI OGRANCI DIJELA ZONE SPIN-
ČIĆI, BELIĆI, TOMETIĆI (ZONA 3.), a 
uključuju izgradnju 4.284 m kanalizacijskih 
gravitacijskih kolektora, 217 m kanalizacij-
skih tlačnih vodova, 2 kanalizacijske crpne 
stanice te 1.792 m vodovodnih cjevovoda.

Izgradnjom mreže novih kolektora sani-
tarne kanalizacije te rekonstrukcijom i iz-
gradnjom opskrbnih vodovodnih cjevovoda 
na području grada Kastva osigurat će se eu-
ropski standardi u upravljanju komunalnim 
otpadnim vodama i doprinijet će se zašti-
ti bogatih podzemnih izvorišta, očuvanju 
okoliša te očuvanju vodnih i o vodi ovisnih 
ekosustava.

Podsjetimo se kako je cjelokupnom gru-
pom radova D predviđena izgradnja sustava 
odvodnje na području grada Kastva (stara 

Prva dionica u Spinčićima na kojoj su počeli radovi

gradske
vijesti
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Dionica u Spinčićima



Tijekom cijelog ljeta odvija-
li su se radovi kojima će se 
znatno povećati sigurnost 

prometa na području Gornjih Tur-
ki. Riječ je o nastavku rekonstruk-
cije ove prometne dionice koja je 
započela još prošle godine.

Radovi sanacije ceste, izgradnje 
potpornih zidova i oborinske od-
vodnje, vrijedni su blizu 400.000 
eura, a sufinanciraju ih Županijska 
uprava za ceste PGŽ-a i Grad Ka-
stav u omjeru 50:50. 

Osim postavljanja nogostupa sve 
do novog igrališta, a svi radovi tre-
bali bi biti završeni tijekom jeseni s 
obzirom na rok od 75 radnih dana. 

Gradilište su tijekom radova obiš-
li gradonačelnik Matej Mostarac u 
društvu župana Primorsko-goranske 
županije Zlatka Komadine, pročelni-
ce UO za pomorsko dobro, promet 
i veze Izabele Linčić Mužić i ravna-
telja Županijske uprave za ceste Ro-
berta Maršanića. Župan Komadina 
istaknuo je da se uvijek prioritetno 

Završava se rekonstrukcija prometnice u  
Turkima, kreće izgradnja vodovodnih ogranaka

LJETO NIJE ZAUSTAVILO KOMUNALNE RADOVE NA PODRUČJU GRADA

podupiru projekti u kojima financij-
ski sudjeluju jedinice lokalne samou-
prave kao što je slučaj u Kastvu.

Grad Kastav je osigurao 150 ti-
suća eura za gradnju vodovodnih 
ogranaka Žegoti – od kućnog broja 
34 do 39/A, zatim od kućnog broja 
29B do 30A  i u naselju Bani. 

Prva investicija u Žegotima pri-
vodi se kraju, a odradila se dionica 
od 180 metara od kućnog broja 34 
do 39/A. Tu se planira i dionica od 
126 metara od kućnog broja 29B do 
30A. Novo projektirani vodovodni 
ogranak spaja se na postojeći cjevo-
vod i vodi nerazvrstanom cestom do 
adrese 30A. Planirani rok početka 
građenja je studeni, a rok 60 dana.

U Banima se radi o dionici od 176 
metara od kućnog broja 2 do 16. Cje-
vovod se spaja na postojeći vodovod 
u nerazvrstanoj cesti te se vodi po 
postojećem putu do zadnjeg objekta. 
Krajnji rok završetka svih radova na 
gradilištu je 60 kalendarskih dana, a 
radovi su započeli početkom rujna.

5RUJAN 2023.

Krajem ljeta i početkom jeseni asfaltirat će se ne-
koliko dionica nerazvrstanih cesta na području grada 
Kastva za što je osigurano više od 50 tisuća eura. Novi 
sloj asfalta dobila je prilazna cesta na Gradskom gro-
blju Kastva, a odradit će se ili su se već odradile sljede-
će dionice: Brnini – od kućnog broja 23 do 23/a, ulica 
Brozovo, nastavak do kraja ulice odnosno do broja 11, 
ulica Gorice – spoj između kućnih brojeva 2 i 4 te u 
Jelušićima prilaz pješačkoj stazi i kućnom broju 56. 
Stari sloj asfalta zamijenjen je novim na dionicama u 
Trinajstićima i u Spinčićima.

Osim asfaltiranja tijekom ljeta su uređene i dvije 
pješačke staze u Rešetarima i Jurjenićima. U Rešetari-
ma je uređena pješačka staza koja vodi od glavne ceste 
prema kućnom broju 62. Obnovljena je pješačka po-
vršina i dodani novi stupovi javne rasvjete. U Jurjeni-
ćima je uređena strma staza koja vodi prema sportskoj 
zoni i školi.

Asfaltiranja  
i nove staze

MANJI KOMUNALNI ZAHVATI

Cesta prema groblju 

Veća sigurnost prometa u Turkima

Staza od Jurjenića prema sportskoj 
zoni i školi

Staza u Rešetarima



Jake ljetne nevere nisu zaobišle ni Kastav. 
Krajem srpnja i početkom kolovoza u dva 
navrata grad su zahvatila kratka ali žesto-

ka nevremena u kojima je bilo i materijalnih 
šteta. U prvom navratu prijavljeno je par ošte-
ćenih krovova i dosta porušenih stabala koje su 
članovi DVD-a Kastav vrlo brzo uklonili s pro-
metnica i iz okućnica. Nekoliko dana kasnije jak 
vjetar srušio je stari kesten u parku ispred vrtića 
„Mavrica“ u kastavskoj staroj jezgri. Srećom, 
ogromno stablo, koje je pružalo hlad na dječ-
jem igralištu, nije nikog ozlijedilo niti uzroko-
valo oštećenja prilikom pucanja i pada. Iako je 
izgledalo potpuno zdravo, ako je bilo suditi po 
krošnji, vrijeme je ostavilo posljedice jer je unu-
trašnjost debla bila puna „ožiljaka“. U danima 
nakon nevere, stablo je ispiljeno, a drva poklo-
njena potrebitim građanima s područja Kastva.

gradske
vijesti

Stari marun srećom nije nikog ozlijedio

Dostava drva građanima

Oštećeni krovovi Prometnice zakrčene granama Pune ruke posla nakon nevere

LJETO OBILJEŽILE JAKE NEVERE

Srušen stari  
marun ispred  
„Mavrice“
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Gradu Kastvu dodijeljeno je 
maksimalnih 350.000 EUR za 
provedbe mjera prilagodbe kli-

matskim promjenama. Na Javni poziv za 
sufinanciranje radova, opreme i usluga za 
provedbu mjera prilagodbe klimatskim 
promjenama, kojeg je raspisao Fond za 
zaštitu okoliša i energetsku učinkovi-
tost, prijavili smo niz aktivnosti ukupne 
vrijednosti 491.171,50 EUR koje će se 
provoditi tijekom 2023. i 2024. godine. 
Zahvaljujući spremnosti dokumentacije, 
kvaliteti sadržaja prijave, ali i brzini pri-
javljivanja, Gradu Kastvu je dodijeljen 
maksimalni iznos koji se može dobiti, a 
čini više od 70 posto ukupnih troškova.

Cilj ovog Javnog poziva bio je pove-
ćati otpornost lokalne i regionalne za-
jednice prema klimatskim promjenama, 
odnosno smanjiti ranjivost prirodnih 
sustava i društva na negativne utjecaje 
klimatskih promjena te posljedično pri-
donijeti izgradnji zelene i klimatski neu-
tralne Hrvatske.

Za nove zelene površine, Gradu Kastvu 
dodijeljeno 350 tisuća eura

Projekt uređenja parka Banov križ

Nakon igrališta, mlada stabla sade se na novim mjestima

PROVEDBA MJERA PRILAGODBE KLIMATSKIM PROMJENAMA

Podsjećamo da su već u tijeku 
slične aktivnosti koje je Grad Ka-
stav započeo zahvaljujući dodije-
ljenim sredstvima u 2022. godini, 
a koje uključuju sadnju novih sta-
bala, postavljanje javnih špina, te 
uređenje parka u Žegotima. Ovi 
radovi su upravo u tijeku i trebali 
bi biti završeni do kraja ove godi-
ne. Na području grada postavit će 
se 11 javnih špina s pitkom vodom. 
Ugovor je sklopljen s tvrtkom Vil-
met d.o.o. a radovi se izvode ove 
jeseni na sljedećim lokacijama: 
Miserkino, Na Brdeh, Tijanovo, 
Ćikovići, Rubeši, Dolnji Turki, 
Fortica, Spinčići, sportska dvo-
rana, Park Rešetari i Žegoti. Par 
Žegoti uređivat će Parkovi Plus 
d.o.o. također ove jeseni, a samo 
na toj lokaciji zasadit će se 90-ak 
stabala. Nabava i sadnja stabala te 
postavljanje sustava automatskog 
navodnjavanja radi uređenja zele-

nih površina uz prometnice planirana je i na loka-
cijama ulica 128. i 111. brigade te u Spinčićima. Na 
ove četiri lokacije zasadit će se ukupno 170 stabala. 

„IMAM PRIJEDLOG“

Pristigla 23 zahtjeva s 28 prijedloga
Na poziv Grada Kastva „Imam prijedlog“ koji je bio otvoren do 4. 

rujna pristigla su 23 zahtjeva s 28 prijedloga. Nakon što se napravi 
analiza pristiglih prijedloga građana, objavit ćemo popis manjih ko-
munalnih zahvata koji će biti sastavni dio Prijedloga plana komunal-
nih prioriteta za 2024. godinu. Cilj poziva je da građani prijave pro-

jekte manjih komunalnih zahvata s ciljem podizanja kvalitete življenja 
građana, odnosno poboljšanja komunalnog standarda i ujednačava-
nja standarda opremljenosti mjesnih odbora. To su, uvjetno reče-
no, manji projekti, ali istovremeno oni čijom se realizacijom uvelike 
utječe na kvalitetu života ljudi te izgled javnih površina.

INVESTICIJSKO ODRŽAVANJE GRADSKIH ZIDINA

Početak obnove kule Malinica
Krenuli su radovi investicijskog odr-

žavanja gradskih zidina, dio koji se 
odnosi na zaštitu kule Malinica. Pro-

jektom su obuhvaćeni pripremni, betonsko-ar-
mirani i zidarski radovi koji se odvijaju uz nad-
zor Konzervatorskog odjela u Rijeci. Ugovoren 
je iznos od 64 tisuće eura plus PDV, a radove 
izvodi tvrtka Citadela.

Ministarstvo kulture i medija odobrilo je 
Gradu Kastvu 53 tisuće eura za obnovu kule 
Malinica u sklopu očuvanja i revitalizacije grad-
skog bedema, a putem programa prijavljenih 
na “Javni poziv za predlaganje javnih potreba 

u kulturi Republike Hrvatske za 2023. godinu”. 
Nakon dovršetka sanacije sjevernog i istočnog 

dijela zidina, kao i sjeverne kule Žudika te rekon-
strukcije sjeveroistočne kule, potrebno je rekon-
struirati sjeverozapadnu kulu Malinica koja je u 
izrazito lošem stanju zbog dotrajalosti građevnog 
materijala i višestoljetnog zanemarivanja. Od 
kule su preostali samo temelji i ruševni ostaci, a 
posjetitelji nemaju mogućnost prilaza kuli. 

Glavni ciljevi programa su sanacija temelja 
i uređenje poda unutar kule, rekonstrukcija 
kule te uređenje postojećeg kamenog stubišta. 
Ovi radovi ujedno će označiti dovršetak pro-

U prvoj fazi se čiste zidine i ostaci kule

cesa sanacije i rekonstrukcije sjevernog dijela 
gradskog bedema te uređenje atraktivnog vidi-
kovca na najvišoj točki čime će se unaprijediti 
kulturna i turistička ponuda grada.

7RUJAN 2023.



Grad Kastav pridružuje se ve-
likim gradovima u Hrvatskoj 
u sufinanciranju medicinske 

potpomognute oplodnje. Svaki šesti 
par bori se s neplodnošću, a onima koji 
su iskoristili sve zakonske mogućnosti i 
postupke moraju plaćati sami, dodijelit 
će se do tisuću eura godišnje. 

Pravo na sufinanciranje troškova 
medicinski potpomognute oplod-
nje u iznosu do 50 posto ukupnih 
troškova postupka, a najviše 1.000 
eura odobrit će se podnositeljima 
zahtjeva koji su iscrpili sve mo-
gućnosti koje su ostvarive na teret 
Hrvatskog zavoda za zdravstveno 
osiguranje, kao i podnositeljima 
zahtjeva čiji postupak medicinski 
potpomognute oplodnje nije mo-
guće financirati na teret Hrvatskog 
zavoda za zdravstveno osiguranje. 
Pravo je moguće ostvariti za jedan 

gradske
vijesti

Sufinanciranje medicinski  
potpomognute oplodnje

BORBA S NEPLODNOŠĆU

Parovi mogu dobiti do 1.000 eura

pokušaj započet u istoj kalendarskoj 
godini. Pravo na medicinski potpo-
mognutu oplodnju na teret Hrvatskog 
zavoda za zdravstveno osiguranje ima 
žena u pravilu do navršene 42. godi-
ne života. Liječenje neplodnosti po-
stupkom medicinski potpomognute 
oplodnje na teret Hrvatskog zavoda 
za zdravstveno osiguranje obuhvaća: 
– četiri pokušaja intrauterine insemi-
nacije (IUI), – šest pokušaja izvan-
tjelesne oplodnje (IVF), uz obvezu 
da dva pokušaja budu u prirodnome 
ciklusu. Država plaća četiri ciklusa 
oplodnje, ako se ona obavlja u jav-
nozdravstvenim institucijama, ali če-
sto to ne bude dovoljno. 

PILOT PROJEKT FOLIOT INTENZIVIRA AKTIVNOSTI U KASTVU

Pomoć mladim  
obiteljima u 
troškovima 
stanovanja

Programi i radionice za djecu

Grad Kastav uključio se u pilot projekt 
Središnjeg ureda za demografiju usmjeren na 
sufinanciranje troškova stanovanja mladim 
obiteljima i mladima u 2023. godini. Gotovo 
800 tisuća eura bit će isplaćeno ove godine 
mladima do 30 godina te mladim obiteljima 
s djecom ili bez nje do 45 godina za troško-
ve stanovanja, ako u (su)vlasništvu nemaju 
nekretninu i ako im neto plaća nije veća od 
prosječne plaće u Hrvatskoj. 

Uskoro će se raspisati javni poziv za mla-
de kastavske obitelji slabijeg imovinskog 
statusa koji su podstanari sa sklopljenim 
ugovorom o najmu. 

Za mladu obitelj s djecom osigurat će 
se potpora od 180 eura, a za mladu obitelj 
bez djece 120 eura mjesečno. Potpore se 
odnose na 12 mjeseci 2023. godine tako da 
mlada obitelj s djecom može dobiti najviše 
2.160 eura, a bez djece 1.440 eura. 

Grad Kastav prijavio je 10 obitelji, što je 
ujedno i maksimalni broj prijava po jedinici lo-
kalne samouprave.

Foliot - centar za djecu i mlade neprofitna je 
udruga koja već više od 17 godina provodi ra-
zne edukativne i kreativne programe za djecu i 
obitelji. Više od desetljeća provode aktivnosti 
za djecu i s djecom, u kontinuitetu, sve dane u 
tjednu, tijekom cijele godine (plesne, dramske, 
likovne, jezične radionice, filmske, radio klub, 
jogu…). U redovnoj godini razne programe i 
događaje poprati više od 500 djece i roditelja. 
Programima također nastoje pomoći i onima 
koji si ne mogu priuštiti dodatne aktivnosti – 
roditelje slabijeg imovinskog stanja oslobađaju 
plaćanja članarine. 

- Sve to ne bismo mogli bez podrške poje-
dinaca, lokalne samouprave i malih i srednjih 
poduzeća iz Primorsko-goranske županije koje 
su prepoznale naš trud i želju da svoj djeci, 
mladima i obiteljima pružimo najbolji mogući 
prostor za što sretnije, kreativnije i ispunjenije 
odrastanje, ističe Nikolina Hrga iz Foliota.

- Prije dvije godine započeli smo s uređenjem 
i opremanjem podružnice u Kastvu, na adresi 
Spinčići 172 A. Krenuli smo s programom joge 
za odrasle, te postepeno uvodili i povremene 
aktivnosti za djecu. Obzirom da je velik broj 
naših članova iz Kastva, prepoznali smo po-
trebu da pokrenemo više aktivnosti za djecu i 
mlade. U Kastvu ćemo od jeseni provoditi niz 

aktivnosti: kreativnu radionicu za predškolski i 
školski uzrast, učenje talijanskog jezika, dram-
sku i filmsku radionicu, a održavati će se i čitav 
niz kreativnih radionica za djecu, mlade i odra-
sle, individualnu i grupnu terapiju i savjetova-
nje za djecu, mlade i roditelje, te mnoge druge 
aktivnosti koje će predlagati sami korisnici od-
nosno članovi iz Kastva. Oduvijek se trudimo 
osluškivati potrebe i želje zajednice – to ćemo 
nastaviti činiti i u Kastvu - nastojati biti dodatni 
motor institucionalnom odgojnom i obrazov-
nom sustavu te omogućiti djeci i mladima iz 
grada Kastva da svoje slobodno vrijeme ispune 
na kvalitetan i zanimljiv način, ističe Nikolina.

Iz Foliota pozivaju sve zainteresirane da im se 
pridruže, da upišu svoje dijete ili sebe u neku od 
aktivnosti. Više informacija mogu pronaći i na 
stranici www.foliot.hr

Članovi imaju brojne aktivnosti
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Sufinanciranje medicinski  
potpomognute oplodnje

U DIP-u djeluju 
primarno za 
mlade osobe 
koje su završile 
školovanje prema 
prilagođenom 
obrazovnom 
programu

DIP-ovci rado gostuju na Zelenom Kastvu

DESET GODINA DRUŠTVA ZA ISTRAŽIVANJE I POTPORU

U 2023. godini Društvo 
za istraživanje i pot-
poru (DIP) obilježa-

va 10 godina osnutka i djelova-
nja u području izjednačavanja 
mogućnosti za osobe s invali-
ditetom i drugih osoba kojima 
treba podrška i skrb.

- DIP, partneri i suradnici, 
stvaraju preduvjete za pruža-
nje socijalnih usluga u zajednici 
prema stvarnim potrebama oso-
ba s invaliditetom, pa ćemo od 
rujna do kraja 2023. provoditi 
mapiranje potreba na području 
grada Kastva i okolnih općina, 

poručuje predsjednica društva, Marta Berčić.
Od osnutka do danas, javni doprinos unapređe-

nju kvalitete života osobama kojima je narušena 
dobrobit i koje trebaju podršku i skrb društva, dali 
su brojni stručnjaci kao i druge osobe pune entuzi-
jazma i ljubavi za druge iz cijele Hrvatske i inozem-
stva, no najviše iz Primorsko-goranske županije.

- Naša snaga su naši ljudi, svi koji s nama 
rade za dobrobit skupina kojima treba podrška 
i skrb, ističe Berčić. Snaga DIP-a su i sve osobe 
kojima je podrška pružena. Njihova sreća i do-
brobit najveća su nagrada i poticaj za svakod-
nevno uložen trud i vrijeme, dodaje.

Bez zagovaranja prava osoba s invaliditetom, 
nema promjena u zajednici pa društvo konti-
nuirano provodi i komunikacijsku kampanju 
'Distancirano socijalni' s različitim područjima 
prava, od prava na rad do prava na uključenost 
u zajednicu osoba s invaliditetom.

U DIP-u djeluju primarno za mlade osobe 
koje su završile školovanje prema prilagođe-
nom obrazovnom programu jer im je  tijekom 
obrazovanja dijagnosticirana neka od teškoća u 
razvoju i učenju.

- Zgroženi smo činjenicom da i danas posto-
ji veći broj osoba koje tijekom školovanja nisu 
imali primjerenu podršku pa nisu uspješno za-

Mapiranje potreba na području 
Kastva i okolnih općina

vršili školovanje ili su razvili poremećaje u po-
našanju, navodi Berčić.

Ta skupina građana je nezaštićena od izazova 
u okruženju i ne može u zajednici dobro funkci-
onirati bez podrške. Danas, srećom, većina ko-
risnika socijalnih usluga DIP-a, ili ljudi za koje 
rade, ima reguliran status osoba s invaliditetom 
što im daje formalnu zaštitu.

- Naše djelovanje počinje analizom dobrobiti 
svake osobe koja nam se javi, te za one za koje 
naš tim procijeni da im je narušena dobrobit, 
oblikujemo individualni plan. Strategija rada 
pri pružanju socijalne skrbi i podrške 'margi-
naliziranim skupinama' ili skupinama 'u izazov-
nim situacijama', usmjerena je na osobu i njene 
mogućnosti, a ne na njene teškoće i prepreke, 
naglašava predsjednica društva.

DIP pruža socijalne usluge poludnevnog 
boravka i psihosocijalne podrške. Cilj rada je 
spriječiti institucionalizaciju, osnaživanje ugro-
ženih osoba te pružanje mogućnosti za razvoj 
vještina potrebnih za život i rad.

- Ne provodimo radionice, već svakodnevni 
strukturirani program prema Pravilniku o mini-
malnim uvjetima za pružanje socijalnih usluga 
začinjen brojim inovativnim aktivnostima, za-
ključuje Kastavka Marta Berčić.

Blanka KUFNERPiše
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Mnogi kažu da je ovogodišnji pro-
gram 32. Kastafskega kulturnega 
leta bio zaista kvalitetno složen. 

Tijekom srpnja i kolovoza na Crekvini i 
ostalim lokacijama zaista se moglo uživati u 
raznovrsnim programima, od dramskih, glaz-
benih, izložbenih i dječjih.

Nakon dugo vremena krenulo se i u vlastitu 
produkciju pa su KKL-ovci uprizorili kultnu 
dramsku predstavu „Duhi Drage Gervaisa“ i 
oduševili prepunu Crekvinu čak četiri puta 
tijekom ljeta.

„Va duhe Duhi“ bio je i slogan ovogodišnjeg 
KKL-a, a „Duhi“ su obilježili i otvaranje festi-
vala. Snažni kreativni naboj i zanos okuplje-
nog dramskog KKL ansambla prelio se na cje-
lokupno promišljanje festivalskog izdanja pa 
je u tom pravcu osmišljeno i likovno rješenje 
vizula, temeljeno na djelima Željana Pavića. 

Na predivnoj Crekvini 
izmjenjivali su programi u 
organizaciji KKL-a i partnera i 
složili mozaik događanja koji 
je naišao na mnogobrojne 
pohvale publike

Više od 50 programa u nikad 
bogatijem ljetu

32. IZDANJE KASTAFSKEGA KULURNEGA LETA ODUŠEVILO BROJNE POSJETITELJE

Ljeto na Crekvini puno dobrih emocija

Ekipa „Oštije“ je opet briljirala

Partnerski programi obogatili su ljeto na Crekvi-
ni i uklopili se u program KKL-a, a publika ih je 
sjajno prihvatila, od koncerata do odličnih pred-
stava. Javni poziv za partnerske programe ujedno 
je i označio početak brendiranja Crekvine s ciljem 
da se o jednoj od najljepših ljetnih pozornica čuje 
što dalje i da u godinama pred nama ugosti nove, 
kvalitetne programe. 

Brendiranje Crekvine

manifestacije

Duhi
Tvorničke postavke

Matija Cvek
Oštija

Casabianca
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Do sada veliko iskazano zanima-
nje publike za ovogodišnji isko-
rak po pitanju stvaranja vlastitog 
programa, i to našim zavičajnim 
snagama, zasigurno nas ohrabru-
je te najiskrenije vjerujemo kako 
će i „Duhi“ postati tradicionalno 
izvođena uspješnica, poput već 
dobro nam znanih i kod publike 
omiljenih predstava „Oštija“… 
i „Casabianca“, u kojima se mo-
glo uživati i ovoga ljeta, istaknuo 
je predsjednik Udruge Kastafsko 
kulturno leto, Saša Matovina.

U okviru trideset i drugog iz-
danja Kastafskega kulturnega leta 
održano je čak 50 različitih progra-
ma što u organizaciji KKL-a, što 
partnerskih programa u suradnji s 
agencijama za organizaciju kultur-
nih događanja. Među njima više 
od polovine čine koncerti najrazli-
čitijih stilova i žanrova, pri čemu 
je njih pet bilo dijelom kulturnog 
programa Ritam dvorišta koji je i 
ovog ljeta oživio staru gradsku jez-
gru. Ritam dvorišta kao besplatni 
program doprinosi neposrednom 
druženju umjetnika i posjetitelja, a 
u prvom redu i žitelja Kastva. 

Dramski program okupio je najznačaj-
nija glumačka imena, ali i hit predstave te 
stand up comedy show programe, kako 
naših domaćih, zavičajnih snaga, tako i 
onih iz susjednih zemlja s područja biv-
še države, dok su četiri u okviru dječjeg 
programa posvećene najmlađim posjeti-
teljima. 

Održane su tri likovne izložbe, od ko-
jih dvije međunarodne, jedna filmska 
projekcija „Yunaci rocka“ te dvije radi-
onice gitare - prva u okviru tradicional-
nog i uvijek atraktivnog Festivala gitare i 
druga u sklopu Off programa Jerry Ricks 
Blues Festivala. Već tradicionalni dio 
bogatog ljeta na Crekvini su i dječji pje-
vački festival Kastafski glasi 2023., Jerry 
Ricks Blues Festival i 19. ČAnsonfest – 
Kastav 2023. 

Svakako treba istaknuti i međunarodno 
obilježje KKL-a o čemu najbolje svjedoči 
ukupan broj od 11 zemalja sudionica (Au-
strija, Bosna i Hercegovina, Crna Gora, 

Grčka, Hrvatska, Italija, Kina, Mađarska, 
Mali, Srbija i Velika Britanija) s tri kon-
tinenta (Afrika, Azija i Europa). Zane-
mariti ne smijemo niti broj od preko 400 
umjetnica i umjetnika koji su nastupili u 
Kastvu. 

U najavi 32. izdanja KKL-a pisalo je: 
Okosnicu ove sezone najbolje opisuju 
združeni naslovi dvaju međunarodnih 
izložbenih programa – „Kvarner Ivana 
Karlavarisa“ i „Podvučeno plavim“, sku-
pine autora. Kvarner podvučen plavim vi-
djet ćete s naših vidikovaca, udahnuti na 
trgovima, upiti pod zvijezdama. Osjetit 
ćete ga u ljudima, čaši vina pred polazak. 
A bude li vam tada svijet, na trenutak, 
izgledao kao bolje mjesto, to će biti naša 
najveća nagrada.

Svijet je zahvaljujući KKL-u i partner-
skim programima ovog ljeta zaista izgle-
dao kao bolje mjesto stoga s nestrplje-
njem očekujemo 33. izdanje najboljeg 
ljetnog festivala.

Festival Kastavski glasi

Sjećanje na Queen

Pachamama kao dio Ritma dvorišta

Koncert za pamćenje - Matija Cvek Tončić Petešić za najmlađe

Trio harfi Ćiković i čarobna izvedba u crkvi

Abba revival bend
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Ovogodišnje Kastavsko 
kulturno leto obilježila 
je predstava u vlastitoj 

produkciji i nakon gotovo 30 godi-
na Kastav su opet oduševili „Duhi“ 
Drage Gervaisa. Karte za prve dvi-
je predstave planule su u par dana i 
nije bilo druge, no okupiti ekipu i 
dogovoriti nove termine predstava 
o starom mladiću Celestinu, njego-
voj sestri Karmeli i velikoj ljubavi 
Mare i Iveta. Ova čakavska kome-
dija ponovno je oduševila mnogo-
brojnu publiku na Crekvini i poka-
zala da su teme iz Gervaisovih djela 
vječne.

Postavu dramskog ansambla 
KKL-a čini petnaestak uglavnom 
glumaca amatera među kojima su: 
Mario Lipovšek Battifiaca,  Jasna 
Kinkela,  Meri Cech,  Silvia Zore-
tić,  Zoran Ravnić,  Zoran Kinke-
la,  Andy Cech,  Zlatko Vičić,  An-
drija Frlan, Saša Matovina, Tajana 
Dukić,  Mirna Rubeša,  Linda Le-
nac, Maja Stepančić i Natali Vičić. 
Redatelj je  Serđo Dlačić, sceno-
graf Saša Jantolek, a veliku pomoć 
pružio je i Valter Berden.

Saša Matovina, producent pred-
stave i predsjednik Udruge Kastaf-
sko kulturno leto te redatelj Serđo 

Geravisovi Duhi nasmijali prepunu 
Crekvinu

PREDSTAVA U VLASTITOJ PRODUKCIJI SREDIŠNJI DOGAĐAJ KKL-a

Muke vremešnega Celestina Kega će poslušat mladi Ive Tri upućene susedi

Duhi su pogodili ukus publike

Nakon premijere i 
rasprodane prve dvije 
predstave, bilo je jasno 
da za „Duhi“ treba tražiti 
nove, dodatne termine

Dlačić bili su izuzetno ponosni na cije-
lu ekipu nakon odigravanja prve dvije 
predstave kojima je ujedno i startalo 
32. izdanje KKL-a. 

- Drago nam je da smo pogodili ukus 
publike i da su reakcije odlične. Ljudi 
su jedva čekali da se ovako nešto po-
novno izvede na Kastafskom kultur-
nom letu i sjajan je osjećaj raditi pred-

stave koje publika ovako lijepo 
prihvaća. Zadatak nije bio lagan 
ali mi smo bili vrlo motivirani i 
čestitamo cijeloj ekipi na veli-
kom trudu i radu. Vjerujemo da 
će „Duhi“ igrati i izvan Kastva 
i promovirati kastavski ljetni fe-
stival, istakli su Matovina i Dla-
čić nakon premijere.

Ideja o „Duhima“ rođena je 
na tragu predstava Kastafskog 
pučkog teatra pa su neki člano-
vi sa zadovoljstvom prihvatili 
angažman u novoj predstavi. 
Domaće, čakavske glumačke 
snage uigravale su „Duhe“ od 
studenog 2022. godine, iz tjed-
na u tjedan, i uspjeli taknuti 

manifestacije
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Geravisovi Duhi nasmijali prepunu 
Crekvinu

kastavsku publiku koja ih je pri-
likom svakog izvođenja nagradila 
dugotrajnim aplauzom. 

- Kastafsko kulturno leto na-
stavit će s vlastitom produkcijom 
i vlastitim programima, najavlju-
je Matovina, a okosnica svega bit 
će čakavština kao bitan element 
kastavske kulture. Želja im je po-
vezivati baštinu sa suvremenim, 
novim pravcima tako da se od 
ekipe KKL-a koju, uz Matovi-
nu, čine tajnik Damjan Grbac, te 
Lorena Rončević i Klara Peranić, 
još puno očekuje u nadolazećim 
izdanjima našeg dragog KKL-a. 
S „Duhima“ je letvica postavlje-
na jako visoko!

Za premijeru se tražila stolica više

Zabavili publiku ali i sebe

Nagrada publike Karli Pupis i 
Mauru Staraju

TRODNEVNI  PROGRAM  19.  ČANSONFESTA

Dean Jurčić uručio je nagradu Karli Pupis i Mauru Staraju

Najbolji tekst napisala je Rajka Jurdana- Šepić

Valter Milovan Maer Nagrađen je i Robert Funčić

ČAnsonfest je ovog ljeta doživio 19. izdanje kao 
partnerski program Kastafskog kulturnog leta. Pro-
gram je trajao tri dana i sastojao se od izložbe, glaz-
beno-poetske večeri i samog festivala koji je i ovog 
puta napunio Crekvinu.

Kao i proteklih godina, Festival je dodijelio četi-
ri novčane nagrade i to: Nagrada za najbolji tekst, 
Nagrada za najbolju skladbu – ČAnsonu – u cje-
lini, Nagrada za najbolju interpretaciju i Nagrada 
publike. O nagradi za najbolji tekst, koja je pripala 
skladbi „Stori malo mesta za me“, za koju je stiho-
ve napisala Rajka Jurdana-Šepić, koje je uglazbio 
Bruno Krajcar, a skladbu je interpretirala Vivien 
Galletta, odlučio je stručni žiri u sastavu: dr. sc. 
Silvana Vranić, dr. sc. Sanja Zubčić, prof. Smiljan 
Grbac te pjesnikinje Đurđa Grujičić i Cvjetana Mi-
letić. Odluku o nagradi za najbolju skladbu u cjeli-
ni - ČAnsonu, u cjelini i za najbolju interpretaciju 
donio je stručni žiri u sastavu: prof. Saša Matovina, 
prof. Željen Klašterka, Igor Brešan, Robert Grubi-
šić i Albert Petrović. Nagrada za najbolju skladbu 
– ČAnsonu – pripala je kantautorskom ostvarenju 
Roberta Funčića, skladbi „Rožica“, skladanoj na 
klanjskoj čakavštini. Dobitnik nagrade za najbo-
lju interpretaciju su Duško Jeličić i sastav Bonaca 
izvevši skladbu „Ala hodi ća“ za koju je stihove 
napisao Robert Pilepić koje je uglazbio Duško Ra-
potec Ute. O nagradi za najbolju interpretaciju, uz 
žiri za glazbu, jednakopravno je odlučivao i žiri za 
tekst. Nagrada publike pripala je skladbi „Ni nan 
moglo bit“ u izvođenju Karle Pupis i Maura Stara-
ja za koju je glazbu i stihove napisao Mauro Staraj. 
Prestižno festivalsko priznanje, nagrada Najbolji 
kantautor, koju dodjeljuje direkcija ČAnsonfesta 
pripala je kantautoru Valteru Milovanu Maeru koji 
je izveo skladbu „Kamioncin“ za koju potpisuje i 
stihove i glazbu. Pored spomenutih nagrada, Radio 
Istra je tradicionalno dodijelila nagradu za najizvo-
đeniju skladbu prošlogodišnjeg 18. ČAnsonfesta – 
Kastav 2022. koja je pripala skladbi „Sunce zahaja“ 
u interpretaciji Igora Lesice za koju sam potpisuje 
glazbu na stihove Zvonka Turka, dok je Pomorski 
radio Bakar dodijelio Nagradu za Najbolju zavi-
čajnu šansonu koja je pripala skladbi „Nevera“ u 
izvedbi Karin Kuljanić, za koju je stihove napisao 
Elso Kuljanić, a uglazbila ih je Astrid Kuljanić.

Uoči festivalske večeri u crkvici Sv. Trojice na 
trgu Lokvina u Kastvu otvorena je Međunarodna 
tematska likovna izložba „Podvučeno plavim“ ga-
lerije  Brešan  iz Splita  uz sudjelovanje osamnaest 
likovnih umjetnika iz Australije, Austrije, Bugar-
ske i Hrvatske.  Na izložbi svoje radove predstav-
ljaju: Toni Belobrajdic (Sydney, Australija), Boris 
Demur  (Zagreb),  Stipe Ivanišević  (Split),  Ratko 
Janjić Jobo  (Zagreb),  Silvana Konjevoda  (Rije-

ka),  Tihomir Lončar  (Zagreb),  Dijana Lukić  (Rije-
ka),  Zdravko Milić  (Labin),  Mario Oberhofer  (Vi-
llach, Austrija),  Dalibor Parać  (Zagreb),  Mirela 
Peterlić (Rijeka), Sanja Simeunović Bajec (Pula), Sa-
nja Srzić (Makarska), Mirko Stojić (Zagreb), Željko 
Subić (Nova Gradiška), Josip Škerlj (Dubrovnik), Mi-
roslav Tomasović (Omiš), Elitza Uzunova (Sofija, Bu-
garska).

U okviru tradicionalnih  akustično glazbeno-poet-
skih večeri Na kastafskeh šternah, kantautorskim kon-
certom predstavio se Robert Funčić uz gošću Tinu 
Vukov. Program Na kastafskeh šternah već sedam go-
dina doprinosi sadržajnom obogaćivanju ČAnsonfe-
sta, te ujedno oživljava manje gradske trgove Kastva 
na potpuno nepatvoren, iskonski način jer su  izved-
be zamišljene bez ikakve tehničke intervencije, dakle 
bez razglasa i rasvjete.

Organizator ČAnsonfesta je Udruga  Kanat  – Ka-
stav, suorganizator  Hrvatsko društvo skladatelja 
ZAMP, a partner u organizaciji Udruga  Kastafsko 
kulturno leto.

Pokrovitelji  19. ČAnsonfesta  –  Kastav 2023.  su 
Grad Kastav, Ministarstvo kulture i medija Republike 
Hrvatske, Primorsko-goranska županija, Turistička 
zajednica Grada Kastva i HUZIP.
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Jerry Ricks Blues Festival 
ponovno oduševio

Blanka KUFNERPiše

Ove se godine u sklopu Jerry Ricks 
Blues Festivala svirao u Klani, 
Matuljima, Opatiji, Lovranu, 

Mošćeničkoj Dragi, a kao i inače, dvije 
završne večeri bile su u Kastvu. Iznimna 
atmosfera, energija i ples do posljednje 
note obilježili su obje festivalske večeri na 
povratku u matičnu luku - u Grad na brege, 
navodi Saša Brusić iz Turističke zajednice 
grada Kastva. 

Večer u Kastvu otvorio je Dik Banovich 
zanimljivom radionicom pod Ložom koju 
su sa zanimanjem pratili ljubitelji bluesa 
kao i svi ostali željni unaprjeđivanja svojih 
glazbenih vještina. Da se blues vratio kući 
moglo se osjetiti od prvog tona koji su pu-

ODLIČNI KONCERTI RASPLESALI MNOGOBROJNU PUBLIKU NA CREKVINI

Festival koji je pustio korijenje

Jedinstveni Baba Sissoko Mediterranean blues 

King King

Veliki interes za izvrsnim koncertima 

Radionica Dika Banovicha 

manifestacije

Organizatori nisu skrivali zadovoljstvo što je festival okončan u 
kraljevskom stilu. To je potvrda da je festival ”pustio korijenje”  
te da nas u budućnosti čekaju još mnoga izdanja s izvrsnim bluesom
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Jerry Ricks Blues Festival 
ponovno oduševio

blici isporučili energični momci iz Delta blues 
train kojima je ovo drugi nastup na festivalu. 

Riječki blueseri pokrenuli su publiku i napra-
vili odličnu podlogu za glavne goste večeri. Baba 
Sissoko Mediterranean blues publici je priuštio 
jedinstveni glazbeni spektakl u kojem su se sto-
pili blues, funk, afro beat i psihodelija. Energičan 
nastup gostiju iz Afrike uspio je na ples ‘natje-
rati’ i one s ‘dvije lijeve noge’ te rasplesati cijelu 
Crekvinu.   

- Večer je zaokružio nastup Katie Henry s ben-
dom koja u Mošćeničkoj Dragi nije nastupila 
zbog lošeg vremena. Iako je nastup započela tiše 
na klaviru i dala sjajan kontrapunkt neobuzda-
noj energiji gostiju iz Afrike, nastavak je donio 
energične izvedbe autorskih pjesama i nekoliko 
blues standarda, a veliko finale prve kastavske 
večeri uslijedilo je zajedničkom izvedbom ‘Rock 
me baby’, rekao je jedan od art direktora festivala 
Damir Halilić Hal.

Zadnju večer festivala program je sa svojim 
bendom otvorio Nicolas Kurelić. Zagrijavanje je 
odradio s posvetom bendovima koji su obilježili 
svjetsku glazbenu scenu tijekom proteklih 50-ak 
godina. Kurelić je po završetku nastupa izjavio 
da je bilo sjajno i zahvalio organizatorima što su 
mu pružili šansu zasvirati na Jerry Ricks Blues 
Festivalu.

Publika na prepunoj Crekvini imala je posljed-
nju večer priliku također uživati u povratničkom 
nastupu britanskog benda King King koji je odu-
ševio već od prvog odsviranog tona. Okupljeni 
su pjevali, plesali i guštali u sjajnom nastupu koji 
je obilježio veliko finale najvećeg blues festivala 
u Hrvatskoj. 

- Iza nas je odličan koncert, a Crekvina je naj-
ljepše mjesto za svirku koje sam ikada vidio. Bila 
je također divna ekipa kao i atmosfera. Predsta-
vili smo presjek naših albuma. Set listu sastavili 
smo pažljivo, ali moram priznati da je to slatki 
problem kad imate puno pjesama. Problem je i to 
što ih ne možete odsvirati sve, ali potrudili smo 
se dati najbolje - svojevrsni miks svega, kazao je 
Alan Nimmo, pjevač i gitarist benda King King.

„Long time Running“, „By your side“, „Lose 
control“, „Whatever it takes to survive“, „You sto-
pped the rain“, „Rush hour“, „Stranger to love“, „I 
will not fall“ samo su neke pjesme koje su odsvira-
li u nešto više od dva sata koliko je trajao nastup, 
da bi izuzetno uspješan kastavski koncert zaklju-
čili na bis s pjesmom ‘Old love’ Erica Claptona. 

S obzirom na dojam koji su ostavili na publiku 
vjerujemo da ćemo ih u narednim izdanjima po-
novo imati prilike slušati, a treba istaknuti da su 
ispraćeni ovacijama. Podsjetimo, zadnji puta su u 
Kastvu bili prije desetak godina.

Organizatori nisu skrivali zadovoljstvo što je 
festival okončan u kraljevskom stilu. To je po-
tvrda da je festival ”pustio korijenje” te da nas u 
budućnosti čekaju još mnoga izdanja s izvrsnim 
bluesom u Kastvu i na Opatijskoj rivijeri.

ODLIČNI KONCERTI RASPLESALI MNOGOBROJNU PUBLIKU NA CREKVINI

Delta blues train

Katie Henry s bendom 

Nicolas Kurelic 
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PREDSTAVLJENA KNJIGA DAMIRA SROKA „JOŽETOV KASTAV“ 

Trideset godina sjećanja  
na naš stari grad

U organizaciji Udruge »Ka-
stav naš stari grad« pred-
stavljena je knjiga »Jožetov 

Kastav« Damira Sroka. Riječ je o 
knjizi čiji se sadržaj zasniva na kori-
štenju izvornih zapisa Josipa Jurinčića 
Jožeta koji je trideset godina zapisi-
vao svoja sjećanja na ljude, događaje 
i političko-ekonomska zbivanja koje 
su u vrijeme između dva svjetska rata 
utjecale na živote svih Kastavaca. 

Knjiga sadrži preko stotinu povije-
snih fotografija s motivima Kastva i 
ljudi koji su u njemu tada živjeli.

Ideja za knjigu nastala je prije nešto 
više od 20 godina, kada je Damir Srok 
prvi put dobio Jurinčićev tekst »Naš 
stari grad«. Prva verzija ovoga teksta 
nastala je 1985. godine, a Sroka je 
fascinirao Jurinčićev način bilježenja 
grada i njegovih stanovnika u kontek-
stu povijesnih zbivanja.

Kada je knjiga bila dovršena i spre-
mna za tisak, udruga nije imala do-
voljno novca pa je Srok pokrenuo 
kampanju za prikupljanje novca koja 
je trajala nešto više od mjesec dana, 
a u kojoj su zahvaljujući 40 donatora 
uspješno prikupili sredstva.

– Knjiga opisuje 123 kastavske fa-
milije za vrijeme Jurinčićeva života 
u Kastvu, čak i malo šire vrijeme, jer 
je Jurinčić prikupljao priče od ljudi 
koji su rođeni i sredinom 19. stoljeća. 
On opisuje način življenja u Kastvu, 
ljude, zgrade, život jednoga grada 
iznutra kao i poimence sve obitelji. 
Sve fotografije su datirane i opisane, 
i jako je puno fusnota. Htio sam na-
praviti knjigu tako da ona očuva ča-
kavski dijalekt na svoj način, tako da 
je u knjizi originalan Jožetov zapis na 
čakavskom, a sve fusnote i tekstovi 
su na standardnom hrvatskom i tako 
kroz fotografije i popratne teksto-
ve ljudi koji ne razumiju čakavski ili 
ga teško razumiju, mogu vidjeti duh 
Kastva kakav je bio u ono vrijeme – 
objasnio je Damir Srok.

Istraživši opsežnu povijesnu građu, 
Srok je protumačio manje poznate 
pojmove i povijesna zbivanja. Za što 
precizniji opis pojedinih obitelji kori-
stio se podacima iz Stališa duša crkve 
sv. Jelene u Kastvu, a djelo je na kraju 
oplemenjeno rječnikom od osam sto-
tina riječi na čakavskom.

Knjiga opisuje 123 kastavske familije za vrijeme života Josipa 
Jurinčića Jožeta u Kastvu s više od stotinu povijesnih fotografija

Autor Damir Srok sa suradnicima

Cvjetana Miletić čitala je ulomke iz knjige

Ukoričena sjećanja na stari Kastav

S predstavljanja knjige u Gradskoj loži

događanja
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Odlučna energija na koncertu

Na bubnju i udaraljkama je Borna 
Turina, Igor Lesica je na klavija-
turama i trubi, Dorijan Rubeša 

na klavijaturama i harmonici, Vid Lesica na 
udaraljkama i trubi, Toni Lesica je glavni 
vokal i trombon, Dominik Puškarić svira gi-
taru, Teo Kažoki također gitaru, Igor Baćić 
bas gitaru. Oni su Kožne jakne, i svojevrsno 
su osvježenje na ovdašnjoj glazbenoj sceni.

Kožne jakne osnovane su prije nekoliko 
godina, zasluge za osnivanje pripadaju obi-
telji Lesica i obitelji Baćić, tate prekaljeni 
glazbenici i sinovi koji su krenuli njihovim 
stopama udružili su se i započeli rad na 
ovom projektu, koji je, kako to kaže Igor 
Baćić kao jedan od suosnivača, započeo iz 
čiste potrebe za druženjem i zafrkancijom. 
No, kako to često biva kada se skupi dobra 
ekipa, zafrkancija je prerasla u nešto ozbilj-
nije, nakon nekoliko svirki počele su dolaziti 
i njihove autorske skladbe, krenuli su nastu-
pi na festivalima, ČAnsonfestu, MIK-u, sa-
svim logičan korak bilo je i izdavanje albu-
ma prvijenca jednostavnog imena – „Kožne 
jakne“.

- Album smo snimili u studiju Garaža u 
Trinajstićima kod Igora Lesice, a post-pro-
dukcija odrađena je kod Roberta Funčića. 
Koliko nam je trebalo za prvi album? Tri, 
četiri godine je bio proces nastajanja albu-
ma, neke smo stvari radili s vremenom, 
neke su nastale u posljednje vrijeme, reći će 
Igor Baćić, basist i jedan od osnivača benda. 

Na spomen imena Kožne jakne u Kastvu, 
a naročito u Trinajstićima, svi znaju o kome 
je riječ. Uostalom, većinu članova benda 
iznjedrilo je Glazbeno društvo Spinčići, po-
sljednjih par godina ne postoji karnevalsko 
ili neko drugo događanje u Kastvu da ova 
ekipa nije dobila prigodu izaći na binu. No, 
unatoč svemu tome, ipak su malo strepili 

uoči nedavne promocije svog albuma prvijen-
ca, svojim prvim pravim samostalnim koncer-
tom na Crekvini.

- Jako smo zadovoljni nastupom na Crekvini. 
Nismo očekivali da će biti takav koncert i takav 
odaziv publike, prodali smo sve majice i dosta 
CD-a. Znate, jedno je odraditi gažu na Mor-
skom prascu ili na Beloj nedeji, a drugo je održa-
ti samostalni koncert na  Crekvini. Kada smo to 
dogovorili malo smo se pribojavali jer to je velik 
zalogaj i za puno bolje bendove od nas. No, mo-
ramo zahvaliti ljudima iz Kastafskog kulturnog 
leta koji su nam dali priliku, a mi smo se potru-
dili opravdati ukazano povjerenje. No, moram 
reći, da smo uoči tog koncerta zaista jako puno 
radili svaki član benda je imao svoj zadatak, dali 
smo sve od sebe da taj koncert uspije. Bilo je 
jako puno posla za odraditi, ali na kraju smo izu-
zetno zadovoljni, dodaje Igor Baćić.

Kožne jakne njeguju stil koji se temelji na 
hrvatskom rock, ex-yu rock i svjetskom rock i 

pop repertoaru, znatan dio kojega, naravno, 
otpada i na njihove autorske skladbe i popu-
larni čakavski rock. Njihove autorske skladbe 
„Budi iskrena“ i „On je živel kako je otel“ više 
su mjeseci držale najviše plasmane na top 
listama Radio Rijeke, ali sve to nije ono po 
čemu su prepoznatljivi. Prepoznatljivi su po 
sjajnoj, gotovo zaraznoj energiji.

- Prvenstveno je to druženje, dobra vibra 
među članovima, dobra zafrkancija, nas dva 
malo starija člana ipak imamo dosta iskustva, 
a dečki nam donose jednu novu energiju, 
jedne nove momente i zaista smo spoj, kako 
se to kaže, mladosti i iskustva. Odlična smo 
kombinacija. I publika to odmah osjeti. Na 
pozornici je među nama jako dobra vibra, a 
to se odmah prenese i na publiku. 

Iza ovog zanimljivog benda radno je ljeto, 
osim nastupa na Crekvini bilo je još nekoliko 
upečatljivih svirki, bend je u velikom uzletu i 
jasno je da planova za budućnost ne nedostaje. 

Publika prepoznala 
spoj mladosti i iskustva

KOŽNE JAKNE SAMOSTALNIM KONCERTOM PREDSTAVILE ALBUM PRVIJENAC

Nismo očekivali takav odaziv publike, jer jedno je odraditi gažu, a 
drugo samostalno nastupiti na Crekvini, kaže Igor Baćić

Kristian SIROTICH
Piše

Nastup na Crekvini pokazao se kao pun pogodak

Dorijan Rubeša Igor LesicaIgor Baćić Bravo, Borna!
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vrtić

Novu vrtićku godinu Dječji vrtić 
„Vladimir Nazor“ započinje s 
dva zaposlena logopeda. Odlu-

kom Grada Kastva pojačan je tim stručne 
pomoći kako bi se po prvi puta u terapiju 
uključila i djeca iz privatnog vrtića „Pone-
štrica“ koji je dio mreže vrtića na području 
Kastva. Ovo je veliki iskorak u besplatnoj 
stručnoj pomoći djeci vrtićke dobi s obzi-
rom na to da je posljednjih godina uočeno 
kako ima sve više komunikacijskih, jezič-
nih i govornih teškoća kod djece, a to se 
najbolje ispravlja u najranijoj dobi.

Istraživanja pokazuju da čak 45 posto 
djece u predškolskom sustavu treba po-
moć logopeda, a s dva zaposlena logopeda 
u vrtiću kastavski vrtići osigurali su se ade-
kvatnu stručnu pomoć.

Prema definiciji logoped je stručnjak 
koji se bavi prevencijom, dijagnostikom i 
tretmanom poremećaja humane komuni-
kacije. Dakle, logoped osim što ispravlja 
neispravan izgovor pojedinih glasova, bavi 
se i teškoćama na području komunikacije, 
jezika, glasa i govora. Ovisno o radnom 
mjestu i populaciji s kojom radi, posao lo-
gopeda se jako razlikuje. 

Logopedi u dječjem vrtiću ne provode 
najveći dio rada u neposrednom radu s dje-
com, ključna uloga logopeda je edukacija 
roditelja i odgojitelja kako raditi s djecom 
rane dobi. 

Početkom pedagoške godine radi se de-
tekcija poremećaja govora i jezika i govora 

Stručna pomoć dostupna svoj 
djeci iz mreže kastavskih vrtića
Logopedsku terapiju koristit će djeca koja pohađaju vrtić „Vladimir Nazor“, a po prvi 
put i mališani privatnog vrtića „Poneštrica“ što predstavlja veliki iskorak

te se nakon toga s djecom nastavlja s upu-
ćivanjem roditelja kako intenzivnim i če-
stim tretmanom kod kuće raditi s djecom. 

U cijelom ovom procesu vrlo je važna 
suradnja logopeda s odgojiteljima i rodi-
teljima bez kojih je logopedski tretman u 
predškolskom sustavu nezamisliv jer upra-
vo oni uz dobre smjernice mogu najbolje 
ciljano poticati djetetov jezično-govorni 
razvoj kod kuće.

Patrizia ChiepoloPiše

U vrtić su i ove godine upisana sva 
djeca zaposlenih roditelja s prebiva-
lištem u gradu Kastvu. U programe 
jaslica upisano je 41 dijete, a u pro-
grame vrtića 35 djece. Djeca jasličke 
dobi smještena su u jednom objektu, 
„Kastafske sardelice“, a djeca vrtićke 
dobi u pet objekata.

I u nadolazećoj godini provodit će 
se, uz redovite cjelodnevne progra-
me vrtića, cjeloviti programi ranog 
usvajanja engleskog i talijanskog vr-
tića, te cjelodnevni program oboga-
ćen sadržajima sporta. 

Novu pedagošku godinu započi-
nju s 358 upisane djece u dobi od 
jedne godine do polaska u školu.

Upisana  
sva djeca

Senzorna soba u kastavskom vrtiću

VRTIĆ „VLADIMIR 
NAZOR“ U NOVU 
PEDAGOŠKU GODINU 
KREĆE S DVA LOGOPEDA

Prednost  uključivanja u logopedsku te-
rapiju uvijek imaju ‘predškolarci’, odnosno 
djeca u godini pred polazak u školu te dje-
ca s teškoćama u razvoju uključena u vrtić, 

Kada se neko dijete uključi u logopedski 
tretman, on se u pravilu provodi jednom 
tjedno u trajanju od 25 minuta, individual-
no, u paru ili čak u manjoj grupi, ponovno 
ovisno o vrsti teškoća. Dio djece logoped-
ski tretman polazi u jutarnjim satima, ti-
jekom boravka u vrtiću, dok dio djece u 
popodnevnim satima dolazi u pratnji rodi-
telja. Na isti način funkcionirat će i rad lo-
gopeda s djecom kojoj je potrebna pomoć, 
a polaze vrtić „Poneštrica“.

Dječji vrtić „Vladimir Nazor“ ima novu, 
kvalitetnu senzornu sobu opremljenu uz 
pomoć vrijedne donacije Rotary kluba 
Kastav te uz donacija roditelja i sredstva 
dječjeg vrtića.

Riječ je o multisenzornom prostoru koji 
je posebno opremljen i namijenjen radu s 
djecom s teškoćama senzorne integracije, 
prvenstveno s djecom s poremećajem iz 
spektra autizma. Senzorne sobe su organizi-
rane tako da nude puno prilika za stjecanje 
različitih senzornih iskustava, razvoj vješti-
na grube i fine motorike, a aktivnosti koje 
se provode unutar njih vrlo su poticajne za 
razvoj rane komunikacije i interakcije kod 
djece s komunikacijskim i jezično-govornim 
teškoćama. Senzorna soba uvelike je olakšala 
rad s djecom sa složenim komunikacijskim 
potrebama i djecom mlađe kronološke dobi.
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Od ove školske godine Grad Kastav sufinancira radne bilježnice učenicima osnov-
ne škole s prebivalištem u našem gradu. Prvašići već tradicionalno dobivaju 55 eura, 
učenici od 2. do 4. razreda dobit će 30 eura, a od 5. do 8. razreda 70 eura.  Učenike 
OŠ „Milan Brozović“ obrasci za subvenciju radnih bilježnica dočekali su na klupama, 
a učenici koji pohađaju druge škole ispunjavali su obrazac na web stranicama Grada 
Kastva. Grad Kastav nastavlja s nizom pomoći koje uključuju korisnike programa so-
cijalne skrbi, pa tako pravo na pomoć u troškovima nabavke školskog pribora ostva-
ruju učenici čiji roditelji, skrbnici ili učenik ispunjavaju socijalni uvjet, uvjet prihoda 
ili su djeca udomiteljskih obitelji, a temeljem Odluke o socijalnoj skrbi Grada Kastva. 

Gradonačelnik Matej Mostarac pri-
mio je najbolje učenike Osnovne 
škole „Milan Brozović“ Kastav i 

Glazbenog odjela kako bi im još jednom če-
stitao na uspjesima koje su postigli na brojnim 
županijskim, državnim i međunarodnim na-
tjecanjima.

Učenici su bili u pratnji ravnateljice škole 
Hedi Blašković i svojih mentora, a nagrađeni 
su poklon bonovima.

Na prijemu u kastavskoj Gradskoj vijećnici 
bili su: Ana Čargonja, Magdalena Jurešić, Bor-
na Jurčić, Leon Mišović, Sven Rožajac, Vikto-
ria Ivanović, Katarina Klarić, Kiara Kunišek, 
Dea Jušić, Luka Đurović, Nikola Emšo, Maro 
Vlaović, Juraj Lipej, Teodor Zvekić, Samu-
el Grbac, Josip Zeneral Šubić, David Aničić, 
Franko Travalja, David Prša, Nina Ravnić, Ju-
dita Marinac, Adrian Rigatii, Lora Milić, Dora 
Jardas, Greta Špalj, Stella Grgurić, Ena Tonko-
vić, Tonka Orlić, Kristina Gržinić, Leon Šaru-

Dobivena suglasnost za 100 postotno financiranje 
nove škole u Rešetarima

Subvencije 
radnih bilježnica

Prijem za najbolje učenike

Primorsko-goranska županija među pr-
vima je dobila suglasnost Ministarstva zna-
nosti i obrazovanja za 100 postotno financi-
ranje nove osnovne škole s jednodijelnom 
sportskom dvoranom u Kastvu,   kao i 100 
postotno financiranje nove škole u Marini-
ćima i 64 posto pripadajuće  školske sport-
ske dvorane. Nova područna škola u Reše-
tarima   moći će primiti 448 učenika u 16 
razrednih odjeljenja. 

- Ovo je veliki korak, jer sada kad smo do-
bili suglasnost za financiranje iz programa 
Mehanizma oporavka i otpornosti, možemo 
najavit krajem sljedeće godine i sam početak 
radova, najavio je župan Zlatko Komadina.

Perma riječima pročelnice UO za odgoj 
i obrazovanje Edite Stilin   već se krenulo 

u izradu projektne dokumentacije, glavnog 
projekta i troškovnika koji nam je potreban 
za prijavu i vjerujem da će tijekom slijedeće 
godine sigurno započeti radovi na ova dva 
velika projekta i tu završavamo naš ciklus 
dvosmjenske nastave.

Gradonačelnik Matej Mostarac istaknuo 
je da je Kastav pripremio zemljište i poslo-
žio imovinsko-pravnu situaciju. 

- Izradili smo u suradnji s Primorsko-go-
ranskom županijom projektnu dokumenta-
ciju i pokazali vrlo veliku razinu agilnosti i 
spremnosti jer smo u manje od tri mjeseca 
projekte prilagodili novim normativima cje-
lodnevne nastave. Još jednom smo pokazali 
da imamo uprave koje mogu brzo reagirati 
na situaciju koje se vrlo brzo prilagođava-

RADOVI BI TREBALI KRENUTI KRAJEM 2024. GODINE

S konferencije za novinare u Primorsko-goranskoj županiji

Najbolji učenici s gradonačelnikom

ju natječajima i povlačenju europskog novca. 
Uvijek ističemo da je Kastav mjesto ugodno za 
život.  Želimo da se naša djeca u poslijepodnev-
nim satima bave sportom i izvannastavnim ak-
tivnostima, a ne da moraju u učionicama biti do 
8 navečer”, rekao je Mostarac te se zahvalio i svi-
ma koju su sudjelovali do sada u ovom projektu. 
Dodao je da predstoji još puno posla, ali glavni 
preduvjeti su ostvareni.

Srna Ilić, Ana Kalajžić i Tara Marmilić.
Gradonačelnik Mostarac zahvalio se učeni-

cima na njihovom radu i zalaganju.

nić, Ivan Dukić, Nina Livić, Petra Orlić, Nia 
Jelenčić, Lucija Miljanović, Andi Samardžija, 
Mia Marčić, Dominik Lukež, Vid Grgurić, 

škola



1.A razred  učiteljica Daliborka Rotar

1.B razred  učiteljica Sanja Kinkela / Mersiha Mahmić Dizdarević, asistentica

1.C razred  učiteljica Nina Bjelić
20 GLAS KASTAVSKI | List Grada Kastva



Pet razreda prvašića  
krenulo u novu avanturu

OSNOVNA ŠKOLA „MILAN BROZOVIĆ“ KASTAV

U kastavsku Osnovnu školu „Milan Bro-
zović“ ove je školske godine krenulo 
stotinu prvašića u pet razrednih odje-

ljenja. Prvi dan škole započeo je dobrodošlicom 
i prigodnim programom u dvorištu škole, a na 
školskim klupama učenike je dočekao dar Gra-
da Kastva i gradonačelnika Mateja Mostarca u 
vidu teglice meda i novčane nagrade od 55 eura.

- „Sretni smo da opet imamo čak pet razreda 
prvašića. Od ove godine svi učenici dobivaju 

subvenciju za radne bilježnice. Već dogodine 
nadam se da ćemo početkom školske godine 
najaviti početak radova na izgradnji nove škole 
u Rešetarima što nam donijeti novu kvalitetu 
osnovnoškolskog obrazovanja i mogućnost 
rada u jednoj smjeni. Učenicima, roditeljima 
i nastavnicima želim lijepu i uspješnu školsku 
godinu! – poručio je gradonačelnik Mostarac.

Od ove školske godine Grad Kastav sufinan-
cira radne bilježnice učenicima osnovne škole s 

1.D razred  učiteljica Alison Ružić Perinić

1.E razred  učiteljica Marta Kolombo Mičetić / Darja Josipović, asistentica

prebivalištem u našem gradu. Prvašići dobivaju 
55 eura, učenici od 2. do 4. razreda dobit će 30 
eura, a od 5. do 8. razreda 70 eura.
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Estavela, amaterska speleološka 
udruga iz Kastva, nevladina je i 
neprofitna organizacija osnovana 

1997. godine s ciljem pronalaženja, istraži-
vanja, izmjere, dokumentiranja i mogućeg 
korištenja podzemnih krških pojava, te edu-
kacije budućih speleologa. Članovi udruge 
su amateri različitih profesija. Jedno od nji-
hovih najvrjednijih dostignuća poticanje je 
zaštite Šparožne jame u šumi Kastavštine 
koja je prirodna spomenička baština i gdje 
su pronađeni ostaci špiljskog medvjeda iz 
razdoblja kasnog pleistocena. Članovi Esta-
vele aktivno sudjeluju i u volonterskoj inici-
jativi Čisto podzemlje, gdje pomažu očistiti 
speleološke objekte od smeća te tako čuvaju 
krško podzemlje i čistoću vode. 

O Šparožnoj jami uskoro će se moći više 
saznati u knjizi koju pripremaju članovi 
udruge, a izdaje ju Hrvatski speleološki 
savez. Više o svemu za Glas kastavski rekli 
su Dalibor Reš i Lovel Kukuljan koji isti-
ču kako će ovom publikacijom čitateljima 
pokušati približiti jedan iz niza podzemnih 
bisera domaćeg krša. 

Šparožna 
jama 
podzemna 
primadona

AMATERSKA SPELEOLOŠKA UDRUGA ESTAVELA PRIPREMA 
KNJIGU O KASTAVSKOM PODZEMNOM BISERU

Baldahin i oltar Dres

Voda je u davnoj prošlosti izdubila, a nakon 
toga predivnim kalcitnim formacijama i ukra-
sila Šparožnu jamu. Domaći ljudi prepoznali 
su vrijednost lokaliteta pa je nedugo nakon 
njenog otkrića općina Kastav dala zatvoriti 
špiljski ulaz vratima te još davne 1885. godine 
uredila špilju za turističko posjećivanje. 

Krški fenomen
- Time je Šparožna jama postala među pr-

vim turističkim špiljama na teritoriju Hrvat-
ske, a u njenom je mraku fotografirana i prva 
podzemna fotografija u Hrvatskoj, doznajemo 
od Reša.

Šparožna jama značajna je i u kontekstu ra-
zvoja speleologije. Naime, u vrijeme otkrivanja 
ove atrakcije, speleologija kao disciplina istra-
živanja prirodnih podzemnih šupljina još nije 
postojala. Upravo se na području između Tr-
sta, Ljubljane i Rijeke počinju razvijati prve te-
orije o tome kako nastaje i kako se razvija krš, 
odnosno kako dolazi do nastanka podzemnih 
krških fenomena. 

- Brojni ‘pioniri speleologije’ posjećivali su 
ovo područje pa tako i Šparožnu jamu, koja im 

PIŠE: Blanka KUFNER
Autori fotografija: Dalibor Reš 
i Dario Maršanić

udruge
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U knjizi koja je u pripremi, navodi se nadalje 
kako je krajem 19. stoljeća svećenik Butković, 
ravnatelj škole u Kastvu, općini ponudio 2000 
kruna za špilju, no ponuda je odbijena. Za vri-
jeme mandata Kazimira Jelušića, kastavskog 
načelnika, općina radi na promidžbi špilje 
među turistima u Opatiji.

Knjiga o Šparožnoj jami
Uskoro slijede ulaganja u gradnju puta od že-

ljezničke postaje Jurdani preko Mavri do ulaza 
u špilju, širi se nekoliko suženja u špilji i postav-
ljaju crvena metalna vrata kako bi se spriječilo 
uništavanje siga. Brigu o jami preuzima Mate 
Sušanj iz sela Brajani, a riječki speleolog i en-
tomolog Guido Depoli špilju uvrštava u Vodič 
Rijekom i njenim planinama koji izlazi 1913. 

Špilja je turistički uređena sve do Prvog 
svjetskog rata. Nakon rata unajmljuju je 
speleolozi C.A.F.-a u svrhu turističke valo-
rizacije, popravljaju vrata skinuta za vrijeme 
rata i nastavljaju uređenje kako bi olakšali 
pristup u najudaljenije dijelove špilje. Čla-
novi C.A.F.-a izrađuju prvi nacrt špilje, daju 
kratku povijest istraživanja, vrše klimatska 
mjerenja, viđenje geneze špilje i vrše biospe-
leološka istraživanja. Krajem dugog svjetskog 
rata njemačka vojska miniranjem zatvara ulaz 
u špilju. 

Što se dalje događalo sa Šparožnom jamom, 
morat ćemo otkriti nakon izdavanja publikaci-
je. Osim predstavljanja špilje kao zaboravljene 
turističke atrakcije iz vremena Austro-Ugarske 
monarhije, knjiga nastoji dati uvid u krš Ka-
stavštine i povijest speleološke djelatnosti na 
području Kvarnera te ima za cilj pridonijeti i 
zaštiti Šparožne jame.

Prijedlog zaštite 
Udruga Estavela i Grad Kastav zatražili su 

1997. zaštitu Šparožne jame u sklopu pro-
stornog plana Primorsko-goranske županije. 
Zavod za razvoj, prostorno uređenje i zaštitu 
okoliša PGŽ-a predlaže zaštitu špilja Šparož-
ne i Črjenčeve kategorijom spomenika priro-
de. Nažalost, Šparožna je prirodno povijesno 
kulturna znamenitost koja još nije zaštićena. 

Većina devastacija ne samo u Šparožnoj već 
i u ostalim prirodnim dobrima proizlaze iz ne-
znanja ne iz zlobe. Knjiga svakako nastoji biti 
prilog težnji očuvanja krškog podzemlja i pri-
rode uopće. 

- Vjerujemo da bi danas popularni ‘selfie’ 
bio puno ljepša uspomena od otkinute sige ili 
izgrebanog potpisa koji narušava ljepotu na-
stajalu više stotina tisuća godina, ističu Lovel 
Kukuljan i Dalibor Reš. Speleološka krilatica 
“ne uzmi ništa osim fotografija, ne potroši 
ništa osim vremena i ne ostavi ništa osim tra-
gova”, nije poznata među nespeleolozima, za-
ključuju.

je pomogla bolje razumjeti i prikazati funk-
cioniranje krša te potaknuti na definiranje 
nove discipline proučavanja podzemnog i 
nadzemnog fenomena krša, navodi Reš.

Istraživanje povijesnih 
činjenica

Međutim, niz političkih okolnosti u po-
sljednjem stoljeću uvelike je utjecalo na regi-
ju i turistički život ove podzemne primado-
ne, ističu naši sugovornici. 

Bez obzira na to što do 1997. godine na 
Kastavštini nije postojala speleološka orga-
nizacija, lokalno stanovništvo posjećivalo je 
špilju, potičući njenu zaštitu i ponovnu tu-
rističku valorizaciju. Nažalost, unatoč popu-
larnosti, pretrpjela je niz devastacija - uglav-
nom u vrijeme svjetskih ratova. 

Reš i Kukuljan ističu kako je bilo veliko 
zadovoljstvo, ali i odgovornost, istraživati 
povijesne spise, članke i izvještaje vezane uz 
Šparožnu jamu. Razgovori s djecom, unuci-
ma i obiteljima sudionika, kažu, također su 
bili od velike pomoći. 

- Sam početak istraživanja podrazumijevao 

je proučavanje oskudnih izvora, jednog elabo-
rata i nekoliko članaka. Naknadnim pretraživa-
njem arhiva i biblioteka pronađen je niz mate-
rijala vezanih uz špilju i turističku valorizaciju, 
opisuje Reš.

Veliki interes 
Možda nikada nećemo doznati čija je noga 

prva kročila kroz mračno podzemlje Šparožne 
jame, no iz pisanih podataka dva su pojedinca 
poznata kao pioniri istraživanja ove špilje. Prvi 
istraživački posjet navodi koleopterolog Josef 
Stussiner koji u špilju ulazi 1879. godine s ci-
ljem istraživanja podzemnih kukaca kornjaša. 

Sljedeći poznati istraživač čuveni je austrij-
ski speleolog Franz Kraus koji vrši istraživanje 
1885. On objavljuje “Höhlenkunde”, jednu od 
prvih speleoloških knjiga gdje u poglavlju o 
špiljskim kamenicama predstavlja primjere iz 
Postojnske, Škocjanskih jama, Šparožne i neke 
druge. Iste godine Fran Mavar iz sela Mavrići iz-
vještava kastavski općinski ured o otkriću špilje. 

Uslijedio je rast interesa za lokaciju te ju 
posjećuju Josip Bakarčić, N. Butković, Vlah te 
kastavski načelnik Munić. Sljedeće godine, na 
poziv kastavske općine špilju posjećuje pozna-
ti tršćanski speleolog Anton Hanke koji sma-
tra da je “špilja lijepa i pogodna za turističko 
uređenje”. Potom kastavska općina omogućava 
širenje špiljskog ulaza, zatvaranje drvenim vra-
tima i izradu stepenica.

Otac moderne speleologije, Eduard Martel, 
i čuveni Slovenski speleolog Viljem Putick, 
obilaze špilju 1893. godine, a istražuju je ta-
kođer članovi riječkog Club alpino fiumano. 
Opis špilje prvi puta je objavljen u godišnjaku 
C.A.F.-a 1899.

Šparožna jama ima mnogo naziva. Kroz više od 
130 godina istraživanja, moglo se čuti razne nazive 
kao: Šparužna jama, Sparožna, Šparožna, Šparuži-
na, Sparozna, Vela jama, Jurčićeva, Grotta degli 
asparagi, Grotta fuia, Gergesen grotte, Die Wilde 
Spargelgrotte i Grotte di Castua.

Kako je dobar dio prvih istraživača špilje stranog 
porijekla (talijanskog i njemačkog

govornog područja), moguće je da u svoje izvje-
štaje nisu upisali dijakritičke znakove

koji su im vjerojatno bili nepoznati. Kasniji su 
istraživači, vjerojatno koristeći podatke iz literatu-
re, nastavili kopirati grešku. 

Za termine pećina, spilja i špilja moguće da su 
stigli s novinarima i istraživačima u recentno vrije-
me i dodijeljen naziv je vezan uz trenutni govorni 
standard. U regiji je do sad poznato da su špilje na 
Puharevom, Jelovičanska, Črjenčeva, Šparožna... 
nazivane jamama. Moguć je razlog tome povijesna 
povezanost i utjecaj obližnje Slovenije.

Brojni nazivi

23RUJAN 2023.
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Pružen je 
velik broj 
usluga, no 
najveći 
doprinos 
je teško 
iskazati u 
brojkama 
– stekla su 
se brojna 
poznanstva i 
izrodila nova 
prijateljstva

Grad Kastav je u suradnji s partne-
rima na projektu - Udrugom umi-
rovljenika i starijih osoba Kastav i 

Gradskim društvom Crvenog križa Rijeka 
završio s provedbom projekta SeniORNI, 
sufinanciranog sredstvima Europske uni-
je iz Europskog socijalnog fonda. Tijekom 
dvogodišnje provedbe projekta, adaptiran 
je i opremljen prostor dnevnog boravka u 
Rubešima te su zaposleni stručnjaci koji su 
svakodnevno organizirali i pružali usluge 
savjetovanja i pomaganja korisnicima. Za-
posleni na projektu pružili su ukupno 7.682 
usluge savjetovanja i pomaganja, a s vanj-
skim stručnjacima organizirano je i pruženo 
7.568 usluga boravka za 150 korisnika s po-
dručja Urbane aglomeracije Rijeka. Projek-
tne aktivnosti su se zbog velikog interesa i 
potreba provodile ne samo u Rubešima, već 
i u Društvenom domu Brnčići.

Fizioterapeutice su svakodnevno pro-
vodile grupne i individualne vježbe, sa-
vjetovanja i vrlo popularne masaže, dok je 
psihologinja pružala podršku kroz indivi-
dualna savjetovanja te organizaciju radio-
nica i brojnih predavanja poput Zablude o 

Kastavski seniori uživali u 
zajedničkim aktivnostima

EUROPSKI PROJEKT SeniORNI ISPUNIO 
OČEKAVANJA KORISNIKA

Dan otvorenih vrata

psiholozima, Izlazak iz svakodnevne zone 
udobnosti – zašto su nam promjene važne, 
Prevencija demencije, Mindfulness, Kako 
izbjeći Grincha za blagdanskim stolom, 
Neverbalna komunikacija, Kakvu masku 
nosimo?, Društveni pritisak, Emocionalna 
inteligencija, Koliko psihologija vjeruje u 
astrologiju?, Kako se nositi s depresijom?...

Gradsko društvo Crvenog križa Rijeka 

provodio je mjerenje zdravstvenih pokaza-
telja uz liječničko savjetovanje, organizirao 
šetnje kastavskom šumom te održavao pre-
davanja na zdravstvene teme s ciljem podi-
zanja i unapređenja zdravstvene kulture i 
zaštite zdravlja starijih osoba, poput: Hrana 
koja nas čini zdravima,  Hvali sunce drž’ se 
hlada!, Da slatko ne postane gorko, Preven-
cija padova, Vježbe za mozak…

Martina VOŠTIĆ
Piše

udruge
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i radionice za svu zainteresiranu javnost. U rujnu 
2022. godine održana je radionica „Družiti se = ži-
vjeti“ te  javna tribina pod nazivom „Starost se tiče 
svih nas“. Uvodno izlaganje o projektu održala je 
voditeljica projekta Martina Voštić iz Grada Kastva, 
nakon čega je Helena Glibotić Kresina iz Nastavnog 
zavoda za javno zdravstvo Primorsko – goranske žu-
panije održala predavanje „Starenje-javnozdravstve-
ni izazov društva“. Ružica Ninić, socijalna radnica iz 
Centra za socijalnu skrb Rijeka govorila je o izvanin-
stitucijskim uslugama za starije osobe, a programska 
koordinatorica projekta, Ana Delonga iz Gradskog 
društva Crvenog križa Rijeka, predstavila je prove-
dene projektne aktivnosti i planove za nadolazeće 
razdoblje. Psihologinja iz Udruge umirovljenika i 
starijih osoba Kastav – Dušica Branković svojim je 
izlaganjem pod naslovom „Imamo li pravo na ljep-
šu starost?“ otvorila brojna pitanja: Je li rješenje da 
starija osoba brine o svom nemoćnom i bolesnom 
partneru? Je li realistično očekivati da djeca svakod-
nevno skrbe o svojim nemoćnim i bolesnim rodite-
ljima? Što mogu članovi obitelji učiniti za svoje sta-
rije, kojima je zaintrigirala prisutne i potaknula na 
razmjenu osobnih iskustava. Nakon svih izlaganja, 
fizioterapeutkinja iz Udruge umirovljenika i starijih 
osoba Kastav Nikolina Raspor, sveprisutne je raz-
gibala s nekoliko vježbi i pozvala sve starije od 65 
godina da se priključe svakodnevnom vježbanju u 
prostoru Udruge.

Dan otvorenih vrata
Drugi dan otvorenih vrata održan je u travnju 

2023. godine, u sklopu kojeg je održana radioni-
ca „Sukob generacija-kako ga prevladati?“ te javna 
tribina „Sigurna starost je društvena odgovornost“. 
Govornice i govornici na tribini proveli su sudio-
nike kroz niz zanimljivih predavanja kroz koje su 
ih pobliže upoznali s uslugama i načinima kako ih 
društvo može zaštititi i osnažiti. Profesorica Ma-
rissabell Škorić opisala je rad Klinike za besplatnu 
primarnu pravnu pomoć  pri Pravnom fakultetu u 
Rijeci dok je studentica administratorica Pravne 
klinike Paula Bratović sudionike detaljno provela 
kroz rad Klinike u kojem i sama sudjeluje. Javni bi-

lježnica  Martina Sušanj  Peršić razjasnila je razliku 
između doživotnog i dosmrtnog uzdržavanja kao 
i razliku između različitih vrsta oporuka. Policijski 
službenik za prevenciju Robert Rožić upozorio je na 
najčešća kaznena djela nad starijim osobama poput 
drske pljačke, prevare u javnosti i na kućnom pragu 
te pružio savjete kako ih spriječiti. Helena Glibo-
tić Kresina iz Nastavnog zavoda za javno zdravstvo 
Primorsko-goranske županije usmjerila je sudioni-
ke prema zdravim navikama koje bi trebali usvoji-
ti kako bi starost uistinu bila zlatno doba života, a 
psihologinja Tamara Eskić istaknula je važnost odr-
žavanja kvalitetnih društvenih odnosa u održavanju 
kvalitete života. 

Veliko zadovoljstvo
U lipnju ove godine održana je radionica „Kako 

pronaći smisao?“, a javnom tribinom „Krenimo u 
novi početak“ ujedno je obilježen sam kraj projek-
ta, stoga je voditeljica projekta Martina Voštić pre-
zentirala ostvarene aktivnosti, nakon čega je Marta 
Hauser, voditeljica Volonterskog centra Rijeka iz 
Udruge SMART izložila mogućnosti za uključiva-
nje umirovljenika u razne volonterske programe te 
mogućnosti korištenja volonterskih usluga. Andrea 
Ratkajec iz Centra za tehničku kulturu Rijeka pre-
zentirala je ciklus informatičkih radionica „Utorak 
s penzićima“, a za kraj je psihologinja iz Udruge 
umirovljenika i starijih osoba Kastav, Tamara Eskić, 
prikazala društvene usluge i relevantne internetske 
adrese za informiranje o zbivanjima namijenjenim 
umirovljenicima. Nakon informiranja o moguć-
nostima uključivanja u nove programe, edukacije i 
volonterske avanture svi prisutni uputili su se u vrt 
umirovljenika u kojem je otvorena izložba rado-
va nastalih tijekom rada grupe Keramički rad, pod 
vodstvom Ivanke Crnić te radova nastalih na radio-
nici oslikavanja svile pod vodstvom Koraljke Jukić, 
a otvorenje izložbe uveličali su učenici Glazbenog 
odjela pri osnovnoj školi „Milan Brozović“. Nakon 
otvorenja izložbe i nastupa učenika uslijedilo je 
druženje uz  isprobavanje delicija koje su dan prije 
pripremile korisnice uz pomoć osoba zaposlenih na 
projektu. 

Ispunjen je cilj projekta – povećana je kvaliteta ži-
vota osoba starijih od 65 godina s područja Kastva 
ali i cijele UA Rijeka koji su se uključili u projekt! 
Pružen je velik broj usluga, no ipak, najveći dopri-
nos je teško iskazati u brojkama – vježbe su uvijek 
bile popraćene smijehom, stekla su se brojna po-
znanstva i izrodila nova prijateljstva, korisnici su se 
vrlo aktivno uključivali u sve radionice a ponekad i 
sami postali voditelji i pokazali kako izraditi prigod-
ne ukrase, pripravke za njegu kože, glinene kuglice 
sa sjemenjem ljekovitog i medonosnog bilja, podije-
lili najdraže recepte za blagdanske kolače ali i fritule. 

Svi korisnici su izrazili veliko zadovoljstvo te je 
projekt polučio izniman uspjeh. Grad Kastav će i u 
narednom periodu nastojati pronaći dodatne izvore 
financiranja koji će omogućiti organizaciju ovakvih 
hvalevrijednih aktivnosti.Radionica keramike Zajedničko vježbanje je zabavno

Kroz projekt su održane i  radioni-
ce u organizaciji vanjskih stručnjaka, 
Udruga GAIA NOVA održala je dva 
ciklus edukativnih radionica „Zdravi 
kružok“ s ciljem promicanja zdravih 
stilova življenja i prevencije zdravlja 
putem ispravne prehrane. U sklopu 
radionica izrađivali su se i degustirali 
blendani voćni obroci, zeleni sokovi, 
energetske pločice i zdravi međuo-
broci, pripremali su se svježe cijeđeni 
hladno prešanih sokovi, pokazale teh-
nike klijanja, dehidriranja, fermenti-
ranja i dr. Udruga Eterico održala je  
radionice izrade ljekovitih pripravaka 
- Ljekoviti uljni macerati i priprav-
ci na bazi pčelinjeg voska;   Prirodni 
pripravci za cirkulaciju i protiv boli; 
Prirodni pripravci protiv hemoroida 
i bolnih stanja vena; Mlijeko za tijelo 
i lice sa SPF faktorom i SOS gel s hi-
jaluronom i aloa verom. U suradnji s 
Centrom za tehničku kulturu održana 
je Mobilna akademija te Korištenje 
digitalnih tehnologija – radionica od 
osam modula: E-građanin, Internet 
bankarstvo, Online kupovina, Online 
komunikacija-društvene mreže, On-
line sigurnost, G-mail, Google karte, 
Sinkronizacija mobitela i računala. 
Pod vodstvom Koraljke Jukić održa-
no je šest radionica oslikavanja svile s 
motivima Kastva.

Zanimljive radionice
Tijekom projekta organizirani su 

brojni tematski dani, poput Božić kod 
SeniORNIH, Maškare, Dan u vrtu, 
Dan planeta zemlje, Svjetski dan še-
ćerne bolesti i brojni drugi.

S ciljem podizanja svijesti javnosti 
o važnosti procesa deinstitucionaliza-
cije održani su dani otvorenih vrata, u 
sklopu kojih su održane javne tribine 
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Grad Kastav i Općina Klana graniče 
na prostoru kastavskih šuma Loza 
i Lužina, stoga je suradnja logičan 

korak u daljnjem razvoju i unaprijeđenju 
ovoga područja. Bitno je napomenuti kako 
Općina Klana trenutno niti nema turističku 
zajednicu.

Sinergija na zajedničkim projektima po-
dizanja kvalitete turističke ponude te valo-
rizacije prirodnih resursa i kulturne bašti-
ne, može donijeti samo pozitivne rezultate, 
uvjeren je Saša Brusić, direktor TZ-a grada 
Kastva.

Turistička ponuda Kvarnera još je uvijek 
velikim dijelom fokusirana na priobalje, dok 
značajni potencijal razvoja leži i u zaleđu. 
Njegovom valorizacijom disperzirat će se 
turistička kretanja i upotpuniti ponuda čita-
voga područja.

- Disperzijom turizam postaje održiviji, a 
održivost je tema o kojoj se u zadnje vrijeme 
mnogo govori i u budućnosti će biti još za-
stupljenija, otkriva Brusić.

Outdoor turizam
Razvoj ponude nove turističke zajednice 

područja Grada Kastva i Općine Klana kom-
plementaran je postojećoj ponudi regije koja 
je većim dijelom okrenuta moru. Time se 
produljuje sezona te stvaraju uvjeti za razvoj 

S druge strane, područje Općine Klana 
izvrsno se uklapa u tu ideju imajući u vidu 
značajne potencijale outdoor turizma na 
velikom prostoru šumskog i brdskog terena 
koji je okružuje.

- Šumski prostor kao dodirna točka, veliki 
je potencijal razvoja turizma jer su uređene 
staze i šetnice razlog dolaska posjetitelja u 
destinaciju. Grad Kastav i Općina Klana 
prepoznali su neiskorišteni potencijal koji, 
s obzirom na daljnji planirani zajednički 
branding destinacije, omogućava znatan ra-
zvoj različitih oblika turizma, prvenstveno u 
okviru outdoor aktivnosti i sportskih doga-
đaja, ističe Brusić.

Brži razvoj
Kastavština obiluje uređenim biciklistič-

kim i planinarskim stazama, međutim na 
području Klane može se naći dodatnih staza 
koje prolaze prekrasnom prirodom, a poje-
dine uključuju nekadašnji Europski plani-
narski put E-6.

Iako su neke od staza markirane i djelo-
mično uređene, ne postoji sustavno obilje-
žavanje i označavanje univerzalnom signa-
lizacijom, niti su adekvatno uređena mjesta 
povijesne, kulturne, prirodne ili etnološke 
vrijednosti, što bi se u budućnosti trebalo 
promijeniti.

Kastav i Klana korak bliže osnivanju 
zajedničke turističke zajednice

cjelogodišnjeg turizma što pred-
stavlja jedan od ciljeva i na regio-
nalnom i nacionalnom nivou.

Područje Kastavštine čini blisko 
zaleđe obalnom pojasu, Rijeci i 
Opatijskoj rivijeri. Kako smještajni 
kapaciteti ovdje nisu brojni, Kastav 
se s okolicom profilira u idealnu 
izletničku metu turista koji borave 
u obližnjim mjestima, prvenstveno 
Opatiji.

Dobivanjem suglasnosti od Ministarstva turizma i sporta, Kastav 
i Klana korak su bliže osnivanju zajedničke turističke zajednice.

Saša Brusić, direktor TZ grada Kastva

Predstave na Gradini u Klani

turizam

Blanka KUFNERPiše
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U dijelu kastavske šume na teritoriju Općine Klana smješteno je i 
nekoliko speleoloških objekata trenutno zatvorenih za javnost. Naj-
poznatija je Šparožna jama koja ima potencijal ponovnog stavljanja u 
turističku funkciju što će biti mnogo lakše izvesti nakon udruživanja.

Lokalne namirnice
Svaki razvoj destinacije podrazumijeva i održavanje kulturnih, ga-

stronomskih i drugih manifestacija. Nova turistička zajednica proširit 
će područje odvijanja različitih kastavskih manifestacija i na prostor 
Općine Klana kao izdvojene sadržaje.

Jedan od temelja kastavske turističke ponude je i prvoklasna gastro-
nomija koja se temelji na lokalnim namirnicama pripremljenima na 
vrhunski način. Klana dijeli teritorij i autohtone sastojke s naglaskom 
na organsku proizvodnju i obilje divljih plodova lokalnih šuma.

Gljivijada bi se, kao primjer jedne od manifestacija koja je u Klani 
prisutna već dugi niz godina, uz sudjelovanje i Grada Kastva te u su-
radnji s kastavskim ugostiteljima i restoraterima, mogla redizajnirati, 
unaprijediti i proširiti.

- Uvjeren sam da će osnivanje zajedničke turističke zajednice biti 
veliki iskorak koji će dobrim strateškim planiranjem i upravljanjem 
turističkom ponudom dovesti do razvoja turizma, a posljedično i dru-
gih komplementarnih djelatnosti na dobrobit svih stanovnika obje 
općine, ističe direktor TZ-a grada Kastva.

Bolji rezultati
Turistički gledano, ova godina u Kastvu prolazi vrlo uspješno. Turi-

stički kapaciteti  u odnosu na prošlu godinu bilježe lagani rast pa tre-
nutno ima registriranih 950 ležajeva u različitim objektima. Najviše je 
privatnih apartmana, a tu su i hotel Kukuriku te Villa Mira.

Karakteristika lokalnih kapaciteta relativno je visoka kvaliteta 
smještajnih jedinica. U ponudi tako ima više od 20 kuća za odmor od 
kojih gotovo svaka ima bazen. Nastojanja i trud Kastavaca da budu 
korak ispred kvalitetom, i u turističkom segmentu urodio je plodom.

- Za razliku od mnogih destinacija, mi i ove godine imamo bolje 
rezultate u noćenjima i dolascima. Rekao bih kako je razlog upravo 
u dobro segmentiranoj i kvalitetnoj ponudi usklađenoj s trendovima 
modernih turističkih kretanja, kaže Brusić.

Već je lani Kastav dostigao rekordnu 2019. godinu, a u tekućoj 
se bilježe i nešto bolji rezultati. Gledajući 2023. godinu, u trenutku 
kada smo kontaktirali turističku zajednicu, indeks dolazaka iznosio 
je 107,61 u odnosu na 2022. godinu, dok su noćenja bila na 101,77.

- Govoreći o glavnoj sezoni, usporedimo li ovogodišnji srpanj s 
prošlogodišnjim, u Kastvu ove godine imamo 11,22 posto više dola-
zaka i 5,30 posto više noćenja nego lani. Uz bogatu i kvalitetnu ugosti-
teljsku ponudu, kulturna događanja i baštinu, blizinu mora te ljepote 
okolne prirode, ne čudi što Kastav svake godine privlači sve veći broj 
posjetioca, zaključuje direktor TZ-a grada Kastva Saša Brusić.

„CROVESPA 2023“

Kastav je ugostio nacionalni i međunarodni Vespa 
susret Crovespa 2023, najveći Vespa susret u jugo-
istočnoj Europi koji se održavao u Rijeci, Opatiji i 

Kastvu, a okupio je oko 500 sudionika iz 50-ak klubova, koji 
dolaze iz petnaest zemalja. Susret pokriva sve modele Vespi, 
od najstarijih do modernih Vespi. Sudionici su došli iz cijele 
Europe – Francuske, Belgije, Italije, Austrije i brojnih dru-
gih zemalja.

Defile je krenuo s riječkog Korza prema Preluku gdje je or-
ganizirana revijalna vožnja po slavnoj prelučkoj trkaćoj sta-
zi. Nakon vožnje stazom vespaši su se uputili prema Kastvu 
gdje su u pauzi imali i organizirano turističko vođenje kako 
bi se upoznali s kulturnom baštinom Kastva. Nakon grada 
na brege otišli su u Opatiju.

Manifestaciju su potpomogli Grada Rijeka, Turistička za-
jednica Kvarnera, Turistička zajednica grada Rijeke, Turistič-
ka zajednica grada Opatije, Turistička zajednica grada Kastva.

Susret 500 vespaša  
iz cijele Europe
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Kada jednom krenete,  
Sanjin Jelušić Kastavac je mjeseca 

svibnja, Ivana Barišić Kastavka 
je mjeseca lipnja, a na Filip Vin-

celjak titulu Kastavca mjeseca ponio je 
za srpanj. Naravno, da je svatko od njih 
dostojno obilježio svoj mjesec, ali ništa 
manje od najkastavaca i najkastavki se 
niti ne očekuje. 

Koliko puta vam se dogodilo da mora-
te izvaditi krv pa u tom trenutku pogled 
okrenete na drugu stranu? Iako djecu 
uvjeravamo da to ništa ne boli, jer zai-
sta i ne boli, ipak svi mi „obični“ ljudi 
u tom trenutku osjećamo neku nelago-
du, strah, imamo neki čudan osjećaj. 
Mi imamo, ali nemaju ga dobrovoljni 
darivatelji krvi, a samim time niti Sanjin 
Jelušić, Kastavac mjeseca svibnja, koji 
je ovaj plemeniti čin  ponovio čak 100 
puta. 

- Da, došao sam do broja sto, nekima 
to možda izgleda puno, ali nije to tako 
strašno. Prvi put sam krv dao u vojsci, 
nakon vojske sam nastavio i došao do 
tog broja sto, započinje svoju priču Sa-
njin Jelušić, koji će za sebe još reći i da 
je ponosni otac tri sina, najmlađi od njih 
rođen je upravo na Svjetski dan dariva-
telja krvi. 

- Svi imaju viziju da je to nešto stra-
no, ali meni je to postalo normalno. Ne 
samo meni, svima nama koji više puta 
dajemo krv. Imamo neki ritam i tog ri-
tma se držimo. Gdje se može dati krv?  
Može se dati svugdje. Može se dati u 
KBC-u, a može i u Kastvu. Mi svaka tri 
mjeseca organiziramo akciju dobrovolj-
nog darivanja krvi u Boćarskom domu 
Slavko Stanić i ne dolaze tu samo Ka-
stavci. Dolaze ljudi iz Halubja, s opatij-
ske regije, iz Matulja, Veprinca, Brgu-
da…, dodaje Sanjin Jelušić.

nikada nemojte stati

zaključit će ovaj plemeniti Kastavac.
Iako je već ponešto vremena apsolutno 

jasno da zaslužuje biti u najužoj konkuren-
ciji za prestižnu titulu Kastavke mjeseca, 
svibanj nikako nije mogao doći u obzir 
jer je tada još uvijek sjedila u školskim 
klupama. No, zato se lipanj pokazao kao 
idealan izbor jer Ivana Barišić nije samo 
odlična učenica i divna mlada osoba, ona 
je i učenica generacije Osnovne škole „Mi-
lan Brozović”, a da uvijek traži, želi i može 
više dokazuju i njezini rezultati s brojnih 
natjecanja, ove je godine tako osvojila če-
tvrto i 11. mjesto na državnom natjecanju 

Darivati krv potencijalno zna-
či nekome spasiti život, a od te 
ne postoji veća nagrada, svje-
stan je toga i Sanjin Jelušić koji 
sve svoje sugrađane poziva da se 
uključe.

- Aktiv darivatelja krvi Kastav 
dobrovoljno darivanje krvi or-
ganizira svaka tri mjeseca, po-
zivam sve naše sugrađane koji 
imaju malo volje da nam se pri-
druže. Družit će se, popričati, 
a vjerojatno će vidjeti i nekoga 
koga nisu dosta vremena vidjeli, 

Sanjin Jelušić 
titulu Kastavca 
mjeseca zaslužio 
je zbog svog 
nesebičnog stava 
kada je darivanje 
krvi u pitanju

SANJIN JELUŠIĆ, IVANA BARIŠIĆ I FILIP VINCELJEK PROGLAŠENI SU KASTAVCIMA SVIBNJA, LIPNJA I SRPNJA
kastavci 
mjeseca
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Kada jednom krenete,  

iz geografije, što je rezultat za svaku pohvalu.
- Bilo je jako zanimljivo to iskustvo odlaska 

na državno natjecanje, bilo je jako zanimlji-
vo upoznati sve te nove ljude i naučiti nešto 
novo, ali ove godine ipak nisam toliko išla na 
natjecanja jer sam se više fokusirala na neke 
druge stvari, na čitanja o drugim stvarima i 
učenje preko interneta.  Volim biti s prija-
teljima, čitati, zanima me u zadnje vrijeme 
astronomija, jako mi je zanimljivo sve to s 
planetima, istraživanje svemira i sve to skupa. 
U srednjoj školi planiram ići na astronomiju, 
ali svakako se vidim u nekom stem području, 
imam jako puno ideja, od neurologije, istra-
živanja karcinoma, astronomije, psihologija 
je isto zanimljiva, govori Ivana Barišić.

Sve što Ivana govori ukazuje da je riječ o  
djevojci širokog spektra zanimanja, odnosno 
o djevojci za koju bi se tek moglo čuti. Ne 
krije to niti Aleksandra Vukelić, Ivanina pro-
fesorica geografije iz Osnovne škole „Milan 
Brozović”, koja ju je imala prigode jako do-
bro upoznati iz prve ruke. 

- Ivana je iznimna učenica i iznimna oso-
ba. Stvarno je bila velika čast i zadovoljstvo 
raditi s njom zato što je to učenica koja uvi-
jek želi više, traži više i može više. Njezina 
predivna osobina je da neprestano istražu-

nikada nemojte stati
je, traži neke nove mogućnosti, 
a iznad svega je veliki čovjek.  
Ono što je posebno krasi njezini 
su uspjesi, prvo i drugo mjesto 
na županijskom natjecanju iz 
geografije, četvrto mjesto na dr-
žavnom natjecanju iz geografije. 
To su iznimno zahtjevna natje-
canja, od samog ispita znanja 
do istraživačkog rada, u kojima 
je ona pokazala veliki napredak, 
rad i trud. O Ivani zaista mogu 
reći samo riječi hvale. Uvijek je 
na dohvat ruke, na pomoć prija-
teljima, razredu, okolini. Kažem 
da je znanje moć, a najveća vri-
jednost čovjeka je upravo to da 
si spreman pomoći drugima i da 
si tu za druge, rekla je Aleksan-
dra Vukelić.

Ivana je jedan dio životnog 
puta zaključila, upravo ovih 
dana otvorila su se vrata nekog 
novog svijeta koji će tek imati 
prigode upoznati Kastavku mje-
seca lipnja. Upoznat će je sigur-
no, barem ako je suditi prema 
Ivaninim planovima.

- Nekad me tjera naprijed 
sama želja da idem naprijed, 
motivira me jako obitelj i okru-
ženje u kojem se nalazim, želim 
pridonijeti da svijet bude bolje 
mjesto za sve ljude, zaključila je 
Ivana Barišić.

Kada smo se mi malo vremeš-
niji osamdesetih godina prošlog 

stoljeća  prvi put susreli s breakdanceom 
malo tko nije pokušao barem jedan od tih 
pokreta na neki način izvesti, ako nikako 
drugačije onda barem u sobi ispred kakvog 
ogledala ili u najužem krugu prijatelja, koji 
se prema tim pokušajima neće odnositi ni 
na kakav negativan način. Osamdesete su 
minule, došla su neka druga vremena i 
neki drugi klinci, ali breakdance je još uvi-
jek tu i još uvijek osvaja na isti način. Jedan 
od tih koje je osvojio je i Filip Vinceljek, 
Kastavac mjeseca srpnja.

Filip je prvak Hrvatske u breakdanceu u 
kategoriji starije mladeži, ovim se plesom 
bavi već šest  godina, član je škole Flash 
Dance Unit, a pod vodstvom trenera Mari-
ja Konjarevića osvojio je brojna priznanja 
i nagrade, dospio do hrvatske reprezenta-
cije.

-  Od kada sam krenuo breakdance mi 
je bio sport koji mi vodi život. Obožavam 
plesati i postao mi je način života. Za bre-
akdance sam se rano zainteresirao, gledao 
sam na YouTubeu kako pravi breakeri to 
rade, gledao sam te njihove vratolomije i 
od vrtića molio mamu da me upiše, treni-
rati sam počeo u trećem razredu osnovne 
škole i to mi je promijenilo život i probu-
dilo kreativnost u meni, započet će Filip 
Vinceljek.

Kaže Filip da mu je najbolji osjećaj kada 
na natjecanju uspije napraviti nešto što 
niti sam nije znao da može, odnosno kada 
se dogodi taj jedan klik i adrenalin te po-
nese u neke druge dimenzije. 

- Nisam imao nikakvih prepreka, nije 
bilo nikoga tko me nije podržavao, bio je 
samo trening, trening i trening. Što bih 
savjetovao mladim ljudima? Kada jednom 
krenemo, da ne stanemo. Da nikad ne odu-
stanemo. Svakodnevno trenirati i uživjeti 
se u ples. To je bit breakdancea. 

- Filip je zakon klinac. Uživa u tome što 
radi, ide u srednju školu, jako je talentiran, 
rekao je Mario  Konjarević, Filipov trener 
i kolega iz reprezentacije.

Ivana Barišić 
učenica generacije 
Osnovne škole „Milan 
Brozović”

Filip Vinceljek 
prvak Hrvatske 
u breakdanceu 
kategorije starije 
mladeži

SANJIN JELUŠIĆ, IVANA BARIŠIĆ I FILIP VINCELJEK PROGLAŠENI SU KASTAVCIMA SVIBNJA, LIPNJA I SRPNJA

Kristian SIROTICH
Piše
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sport

Njihova imena su Lorena Smojver i 
Toni Matošević. Ona je odbojka-
šica, on je rukometaš. Zajedničko 

im je da dolaze iz sportskih obitelji i da su 
ovoga ljeta imali prigode ispuniti jedan mali 
dio svojih snova. Lorena kao članica hrvat-
ske ženske U-17 odbojkaške reprezentacije, 
koja je na Europskom prvenstvu osvojila 
brončanu medalju, Toni kao član hrvatske 
muške U-19 rukometne reprezentacije, koja 
ja na Svjetskom prvenstvu također osvojila 
brončanu medalju. Dakle, sve je valjda jasno, 
kolovoz tek što je završio, a u Kastvu već 
imaju istaknute kandidature za najboljega 
sportaša i najbolju sportašicu grada za iduću 
godinu. Ako se do kraja 2023. godine dogo-
di još kakva lijepa sportska priča, poput ove 
Lorenine ili Tonijeve, bit će to samo slatke 
brige za sve one koji skrbe o kastavskom 
sportu, jer u sportu i nema ljepše stvari od 
vrhunskih rezultata. 

Iako je Toni osvojio broncu na Svjetskom 
prvenstvu, ovoga kolovoza odigranom u Hr-
vatskoj, predstavljanje ovih budućih sport-
skih zvijezda ipak ćemo započeti s damom, 
mladi rukometni as sigurno se zbog toga 
neće naljutiti. Lorena je bila dijelom repre-
zentacije koja je na Europskom kadetskom 
prvenstvu u Srbiji sa svojim suigračicama 
stala na treću stepenicu pobjedničkog po-
stolja.

- Dojmovi su još uvijek nerealni i neopisi-

Lorena Smojver  i Toni Matošević, nove zvijezde  
na kastavskom sportskom nebu

Toni je osvojio 
broncu na 

Svjetskom U-19 
rukometnom 

prvenstvu domaćin 
kojega je bila 

Hrvatska, Lorena 
je osvojila broncu 

na Europskom 
U-17 odbojkaškom 

prvenstvu, domaćin 
kojega je bila Srbija

vi, naravno da sam sretna što sam bila dio 
te reprezentacije. I dalje nemam osjećaj ko-
liko smo veliki uspjeh ostvarile. Naročito 
zbog toga što se ovakav uspjeh u hrvatskoj 
ženskoj odbojci nije dogodio već dvadeset 
godina. Mi sve cure iz reprezentacije smo 
toliko sretne da jedva čekamo sljedeće 
Europsko prvenstvo, što je na rasporedu 
iduće godine, započet će Lorena Smojver, 
koja je tako krenula stopama najpoznatije 
kastavske odbojkašice svih vremena, Sanja 
Popović Gamma možda je baš u ovoj dje-
vojci dobila svoju nasljednicu. 

- Čim smo se okupile smo znale da smo 
dobra ekipa, ali nismo imale prevelika 
očekivanja. Bile smo maksimalno ozbilj-
ne, nismo nikoga podcjenjivale, utakmice 
su se nizale, kako smo pobjeđivale tako 
nam je raslo samopouzdanje, bile smo 

jako razočarane nakon što smo u polufina-
lu doživjele poraz od Turske, ali mislim da 
nam je još više bilo žao kada smo vidjele da 
su Talijanke prvakinje Europe, a jedini po-
raz na prvenstvu su doživjele od nas. Mo-
gle smo to biti i mi, dodaje ova 17-godišnja 
djevojka, koja vam igra na poziciji srednjeg 
blokera, u svakoj odbojkaškoj ekipi to je 
vrlo nezahvalna pozicija, ali u isto vrijeme 
zna biti i vrlo izazovna. 

Za srednje blokere mnogi će reći da su 
iznimno kvalitetni na servi, Lorena je pravi 
primjer tog nepisanog pravila, iako nije bila 
u startnoj postavi, u igru je često ulazila baš 
zbog svog prepoznatljivog servisa, jednu je 
utakmicu, onu protiv Bugarske koju su naše 
djevojke dobile u pet setova, gotovo pa i od-
lučila, nakon što je u tie-breaku petog seta, 
kod rezultata 10:10, ušla u igru, stala na ser-
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Lorena Smojver nastavlja karijeru u OK Dinamo Toni Matošević od jeseni igra u Sloveniji

Lorena Smojver sa suigračicama iz reprezentacije
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Lorena Smojver  i Toni Matošević, nove zvijezde  
na kastavskom sportskom nebu

rekli, izdanak sportske obitelji, no za razli-
ku od Lorene on je odlučio krenuti putem 
kojim je prije ponešto desetljeća krenuo 
i njegov otac Valter, najtrofejniji riječki 
rukometaš svih vremena. Valter je, dakle, 
kao rukometaš osvojio sve, igrao je neke 
utakmice što se mogu ubrojiti u antologiju 
hrvatskoga sporta, sada je tim putem po-
lako krenuo i Toni, koji je na nedavnom 
Svjetskom U-19 rukometnom prvenstvu, 
domaćin kojega je bila Hrvatska, osvojio 
broncu.

- Je li bilo realno očekivati medalju? Ne 
znam. S jedne strane bih rekao da smo oče-
kivali medalju jer smo znali da možemo, s 
druge strane nikad na početku prvenstva 
ne možeš ništa sa sigurnošću reći. No, mi-
slim da bi puno ispravnije bilo reći da smo 
jako vjerovali u sebe. Dali smo sve od sebe, 
hvala Bogu trud i rad se isplatio i na kraju 
smo uspjeli. Mislim da smo našim dobrim 
igrama na samom početku dokazali da 
možemo daleko dogurati, započeo je Toni 
Matošević, koji je s U-19 reprezentacijom 
prošao kompletne pripreme, odigrao sve 
pripremne utakmice, izborio se za mjesto u 
momčad i onda dva dana prije početka pr-
venstva iskusio ono što niti jedan sportaš 
nikad ne želi iskusiti. Ozljeda ga je bacila 
korak unatrag, ali ga nije izbacila iz repre-
zentacije.

- Dva dana prije početka prvenstva me 
zadesila ozljeda i zbog toga sam morao pa-
uzirati šest dana. Žao mi je što nisam igrao, 
ali imali smo sjajne golmane na ovom pr-
venstvu. Imao sam veliku želju zaigrati, ali i 
ovako je bilo lijepo biti dio kolektiva koji je 
na kraju osvojio medalju. Je li bilo stresno 
gledati utakmice? Naravno da je bilo stre-
sno, na sve moguće načine želiš pomoći, a 
možeš ih samo gledati i bodriti. Naročito 
stresne su bile utakmica protiv Slovenije 
i utakmica za treće mjesto protiv Egipta, 
koju smo pobijedili u produžecima. Tu si, a 
ne možeš pomoći, govori Toni Matošević, 
pa se prisjeća svojih rukometnih početaka.

U stvari, Toni svoj sportski put i nije 
započeo s rukometom, već kao vjerojatno 
mnogi drugi dječarci, s – nogometom. 

- Sasvim slučajno sam završio u rukome-
tu i što se toga tiče otac nije bio presudan. 
Krenuo sam s nogometom, trenirao sam 
nogomet u Fantini, nakon toga me mama 
uvela u rukomet, pozvala me da dođem, 
radila je u klubu u Kastvu kao trener i na-
govorila me da probam. Dopalo mi se je. 
Jedno vrijeme sam trenirao nogomet i ru-
komet paralelno, ali onda sam se morao 
odlučiti, objašnjava Toni, koji je pravi izda-
nak kastavskog sporta. Nogomet u Fantini, 
rukomet u Kastvu, nastavi li se na pravi na-

čin razvijati mnogim bi kastavskim klincima 
jednom mogao biti uzor. 

Ono što Tonija čini drugačijim od ostalih 
mladih hrvatskih rukometnih vratara je to 
što on ima privilegiju poslušati savjet jednog 
od najvećih hrvatskih rukometnih vratara 
svih vremena, a nije da ih nije bilo.

- Kakav je osjećaj imati Valtera Matoševića 
za oca? Fenomenalan. Lijepo je imati nekoga 
tko te može naučiti štošta. Ponosan sam što 
mi je otac. Je li kritičan? Ima puno kritika na 
račun moje igre, ali svjestan sam toga da je to 
za moje dobro. Velika mi je podrška, narav-
no da sam sretan što imam nekoga tko mi 
može pokazati što i kako raditi. Uvijek ima 
grešaka u igri, uvijek ima situacija u kojima 
se moglo drugačije reagirati, onda on upozo-
ri na to, kaže što treba ispraviti, kako se treba 
postaviti, pojašnjava Toni.

Toni Matošević prošle je sezone nosio 
dres labinskog Rudara, ove je sezone otišao 
malo zapadnije, potpisao je ugovor sa slo-
venskim prvoligašem Jeruzalem Ormožom 
iz Ormoža. 

- Tek sam došao u Sloveniju. Lijepo je, 
dobro se radi. Klupske ambicije su boriti se 
za vrh, momčad je dobra, ima dosta iskusnih 
igrača, ali ima i dosta mladih igrača. Pravi 
smo spoj mladosti i iskustva. Moramo dati 
sve od sebe i vidjeti što se može napraviti, za-
dovoljan je Toni, koji planova, naravno, ima.

- Trenirati čim jače i čim više, dati sve od 
sebe, dati maksimum na svakom treningu i 
na svakoj utakmici pa što bude, zaključila je 
mlada hrvatska rukometna vratarska nada, 
kojemu za kraj samo možemo poželjeti da 
zasjeni oca Valtera. Uspije li u tome, značit 
će to da je Hrvatska dobila još jednog velika-
na među rukometnim vratnicama.

- Ha, ha, ha, slatko se nasmijao Toni na 
ovu želju pa dodao: Bit će to teško, ali nije 
nemoguće. Treba se potruditi i treba vjero-
vati. Ako ništa drugo, kada njega vidim znam 
da imam motiv više.

Kristian SIROTICH
Piše
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vis liniju i dvama poenima donijela vjerojat-
no odlučujuću prednost.

- Zadovoljna sam koliko sam igrala, ulazila 
sam svaku utakmicu, ponekad zbog servisa, 
ponekad zbog same igre. No, jako sam zado-
voljna koliko sam pridonijela ovom uspjehu. 
Inače, moram dodati da je atmosfera bila 
odlična, mi cure smo se super slagale, super 
smo se slagale i sa stožerom, dodaje ova mla-
da sportašica, izdanak poznate sportske obi-
telji Smojver, bratić Vito mladi je košarkaški 
reprezentativac, otac Jadranko i barba Nenad 
također su bili poznati košarkaši. 

- Kako je obitelj reagirala? Bili su presret-
ni, bili su mi velika podrška. Naravno da su 
ponosni na mene, proslavili smo tu medalju, 
dodaje Lorena, koja je odbojku započela tre-
nirati u Rijeci, ove je godine preselila u Za-
greb i potpisala za – Dinamo. 

- Žao mi je što više nisam doma, ali imala 
sam osjećaj da je vrijeme da napravim novi 
korak u karijeri, odnosno da je vrijeme za 
novi iskorak u mom sportskom razvoju. U 
Dinamu imaju idealne uvjete i puno ozbilj-
niji pristup svemu. Radujem se novim iza-
zovima. Nije mi se bio problem prilagoditi 
jer dosta cura poznajem iz reprezentacije, a i 
dvije moje suigračice iz Rijeke su sada tako-
đer u Dinamu, uz mene će biti Dorja Sulić i 
Viktorija Trcol, tako da neće biti problema s 
prilagodbom, zaključila je Lorena Smojver.

Baš poput Lorene i Toni je, kako smo već 

Lorena Smojver sa suigračicama iz reprezentacije

Toni Matošević, Ivan Stevanović,  
Tin Herceg i Marko Prpić
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MEĐUNARODNI TURNIR MJEŠOVITIH PAROVA

U ORGANIZACIJI BOĆARSKOG KLUBA RUBEŠI ODRŽAN TRADICIONALNI 
MEMORIJALNI TURNIR MARTIN LUKAČ

Druženje i sloga važniji od rezultata

Turnir u Rubešima

Sudionici turnira

Boćari Poljana pobjednici su Memorijala 
Martina Lukača, tradicionalnog turnira što 
se sedamnaesti put igrao u Rubešima. Dru-

go mjesto na tradicionalnom turniru što je i ove go-
dine imao međunarodni karakter budući da su na 
njemu nastupili i boćari Sodčeka iz Kočevja, osvojila 
je druga ekipa boćara Rubeša, treći su bili Grbci, a 
četvrto mjesto pripalo je prvoj ekipi Rubeša. Pored 
klasičnog turnira, baš onako kako to nalaže i tradici-
ja, održano je i natjecanje u izbijanju i koštevanju, u 
izbijanju je pobjedu ostvarila Nikol Marelja Bošnjak, 
koja je nastupala za Poljane, a najboljim koštadorom 
promovirao se Marin Baraba, član Grbaca.

Najosnovnije su to informacije o turniru, koji je 
više od običnog boćarskog turnira, to je ujedno i spo-
men na prvog predsjednika Boćarskog kluba Rubeši 
i čovjeka koji je radom i djelovanjem silno zadužio 
svoj rodni kraj.

- Martin Lukač je bio prvi predsjednik Boćarskog 
kluba Rubeši, koji je osnovan prije dvadeset godina, 
ali se godinu dana ranije krenulo s uređivanjem joga 
u Rubešima. Jog je na terenu što je bio u vlasništvu 
Martina Lukača, to su stari Pidrovi jogi, kultni za 
Rubeše, subotom i nedjeljom se odmah poslije ručka 
dolazilo zauzeti mjesto. Postalo nam je problem od 
kada se utakmice moraju igrati na četiri joga, ali zato 
nam je danas Bogom dan Boćarski dom Slavko Sta-
nić u Kastvu, da nema njega mi bismo naše utakmice 
morali igrati na dvije lokacije, kaže Ivica Rubeša, du-
gogodišnji predsjednik BK Rubeši.

Na turniru je nastupilo 12 ekipa, koje su bile po-
dijeljene u dvije skupine. Jedna je skupina svoje uta-
kmice razigravanja igrala na Pidrovim jogima, druga 
u Boćarskom domu Slavko Stanić, završnica se, kako 
to i dolikuje ovakvim susretima, odradila baš na Pi-
drovim jogima. 

- Da ne bi netko slučajno pomislio moram naglasiti 
da ovo nije turnir rekreativaca, već turnir registrira-
nih ekipa, što nije ništa novo jer svaka boćarska ekipa 
ima svoj turnir. Prije nego što turnir uopće započne 
napravimo jedan zajednički jutarnji domjenak, na-
kon prvog dijela, odnosno razigravanja, imamo za-
jednički ručak u Bonaci, a nakon ručka u Rubešima 
se odigra završnica. Ono što smo mi uveli, a to inače 
nije običaj, jest da mi dijelimo trofeje za najbolje, ali 
i medalje za sve četiri ekipe koje su došle do završni-
ce. Po završetku turnira za te četiri ekipe napravimo 
jedno druženje, dodat će Ivica Rubeša.

Ivica Rubeša naglašava da je  prvi čovjek organi-
zacije turnira Darko Jugo – Zec, pa pojašnjava zbog 
čega je boćanje u Rubešima toliko važno, odnosno 
koja je u stvari prava funkcija Boćarskog kluba Rube-
ši, odnosno koji su prioriteti. 

- Zanimljivo, predsjednik sam boćarskog kluba iako 

nisam boćar. Pokojni otac i mlađi brat su zagriženi boćari, a i ta legenda o jogu 
me drži sve ove godine da se time bavim i da to funkcionira. Svaki put se sjetimo 
svih tih brojnih zaljubljenika u boćanje našega kraja, kako Martina Lukača, tako 
i svih ostalih, mojeg oca, Slavića, Dušana, drugog Dušana. I to mene drži. Koji 
su nam prioriteti? Prvi prioritet je postojanje Boćarskog kluba Rubeši na zasadi-
ma tradicije boćanja u Rubešima, a po mojem saznanju nekad je pul Rubeš bilo 
deset jogi, raspoređenih uz četiri oštarije. Drugi prioritet po važnosti je sloga, 
uživanje u igri, rekreacija i druženje. Treći prioritet po važnosti je dostojno pred-
stavljanje kluba u svim situacijama, a tek na zadnjem mjestu je ostvaren rezultat. 
Sve je drugo važnije od rezultata, zaključit će Ivica Rubeša. (KS)

Milan Čirjak i Ivanka 
Ružić, članovi Boćar-
skog kluba Kastav, po-

bjednici su tradicionalnog turnira 
što se uoči nove sezone odigrao u 
Boćarskom domu Slavko Stanić u 
Kastvu.  U konkurenciji 16 ekipa 
Milan Čirjak i Ivanka Ružić slavi-
li su ispred Rajka Turaka i Ankice 
Rundić, odnosno ispred Kristijana 
Mulca i Dolores Vlaše. Budući da 
sve tri prvoplasirane ekipe dolaze 
iz istog kluba, jasno je zaključiti da 
su Kastavke i Kastavci ove godine 
u potpunosti izdominirali na me-
đunarodnom turniru mješovitih 
parova. Gosti iz Slovenije ipak su 
se pobrinuli da u Kastvu ne ostanu 
baš svi trofeji pa je tako Marko Ja-

godnik uzeo titulu najboljeg izbija-
ča, a Samanta Abram je bila najbo-
lja koštadorka.

- Izuzetno smo zadovoljni kako 
je sve proteklo, ovo je bio naš klup-
ski turnir, ali lani smo ga proširili i 
podigli za jednu stepenicu više i već 
sada je poprimio vrlo zanimljive 
obrise. Budući da je bilo 16 ekipa 
morali smo turnir odigrati na više 
lokacija, pa su se tako utakmice 
razigravanja odvijale u Boćarskom 
domu Slavko Stanić, u Jurčićima i u 
Turkima, a završnica se igrala samo 
u našem domu. Svi su bili jako za-
dovoljni organizacijom i najavili su 
svoj povratak iduće godine, rekao je 
Davor Zubović, predsjednik Boćar-
skog kluba Kastav. (KS)

Kastavci i Kastavke dominirali
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Humanost koja raste iz godine u godinu

Posljednji dani bez školskih oba-
veza u kastavskoj dvorani „Ma-
tija Katalinić” obilježeni su u 

znaku – košarke. Zahvaljujući udruzi 
Dani Krešimira Ćosića i Gradu Ka-
stvu, a u organizaciji Košarkaškog klu-
ba Kastav, minulih su dana kastavska 
djeca imala prigode upoznati košarku 
na jedan malo drugačiji način, odno-
sno imala su prigode upoznati košarku 

kroz lik i djelo Krešimira Ćosića, jed-
nog od najboljih hrvatskih sportaša 
svih vremena, koji je vještinom svoje 
igre, ali i životnim i ljudskim postula-
tima, obilježio jednu epohu i ostavio 
neizbrisiv trag.

- Košarkaški kamp je trajao pet dana, 
bio je namijenjen djeci od deset godina 
i mlađoj, odnosno onima koji još nisu 
imali prigode upoznati košarku, a ovdje 

KOŠARKAŠKI KLUB KASTAV DOMAĆIN KAMPA KREŠIMIR ĆOSIĆ

Djeca upoznala Krešu i košarku

Djeca su učila o košarkaškom velikanu

su to činili kroz lik i djelo Krešimira Ćosi-
ća. Djeca su dobila i brošuru s pet Krešinih 
lekcija, kroz nju su mogli naučiti štošta o 
životu i sportu, riječ je o poučnim pričama 
koje primjerice govore o tome kako je to 
dijeliti, zašto je važno obratiti pažnju na 
obrazovanje i postati potpuna osoba, rekao 
je Eugen Tončinić, koji je svakodnevno s 
djecom živio košarku na način na koji to i 
inače čini.

Uz Eugena Tončinića uz djecu je svaki 
dan bio i kineziolog Nedo Rohrmann, dje-
ca su u dvorani imala i topli obrok i potpu-
nu cjelodnevnu skrb, a jedan dan s njima je 
proveo i kastavski košarkaš Josip Barnjak. 

- Prezadovoljan sam. Malo sam bio skep-
tičan jer su djeca osam sati na istom mje-
stu, ali sve je bilo jako lijepo organizirano. 
Došli bi u osam ujutro, nakon toga bi Nedo 
Rohrmann s njima radio na motorici, imali 
bi predavanje i onda se radila košarka. Za-
dnji dan su igrali međusobno, a uključili 
smo i roditelje pa je to sve zajedno jako 
dobro izgledalo. Ovo je fantastična ideja, 
omogućili smo djeci da upoznaju i Krešu i 
košarku, a i roditelji su bili jako zadovoljni, 
zaključio je Eugen Tončinić.

U TRINAJSTIĆIMA NASTAVLJENA IZNIMNA TRADICIJA SJEĆANJA NA „NAJVEĆEG“

Održan šesti humanitarno-memorijalni  
turnir „Si smo mi Dubravko Dukić – Gule“

U Trinajstićima je i ove godine nastavljena 
jedna iznimna tradicija, šesti put uzastopno 
ispred Caffe bara Tin održan je humanitar-

no-memorijalni turnir „Si smo mi Dubravko Dukić 
- Gule“, u čast čovjeka koji je oko sebe širio pozitiv-
nu energiju, dobrotu i nije imao zrnca iskvarenosti. 
Zahvaljujući Olegu Medici i ljudima okupljenim oko 
udruge „Si smo mi Dubravko Dukić - Gule“ njegov je 
duh i dalje nastavio živjeti na isti način, a humanitar-
no-memorijalni turnir, samo je dokaz tome.

I ove godine u Trinajstićima su se, dakle, okupili lju-
di dobre volje, igrao se mali nogomet, igrale su se kar-
te, nije izostala niti velika fešta na kojoj su okupljene 
zabavljali DJ Dado, Kožne jakne, Canotti, Tony Korić, 

Matej Brubnjak, Trio bez kormilara, Ras-
pad sistema, Kristian Arpo, Mauro Gulja i 
Loris Marčetić.

Kada je turnir u kartama u pitanju, tu su 
pobjedu odnijeli Celo i Sivko, ispred ekipa 
Karti pa bira i Kostrena. U nogometu tri 
na tri prvo mjesto osvojili su Niđo i prija-
telji, drugi su bili Pub Carpe Diem, treći 
Tometići, a četvrti MNK Ronjgi. Najsim-
patičnijom ekipom proglašena je ekipa 
Igor Inić-Fumić parketi, a sve to i nije bit-
no onoliko, koliko je bitno da su se svi do-
bro zabavili i da su svi dali svoj doprinos 
očuvanju ove priče. 

- Sav novac prikupljen ove godine bit 
će raspoređen potrebitim obiteljima, no-
vac podijelimo ravnomjerno, ove godine 
nam se javilo šest obitelji, što me malo i 
začudilo jer su nam se prošle godine javile 
tri ili četiri obitelji. No, ljudima se preko 
noći dogode nekakve teške situacije i život 
im se preokrene, drago nam je ako barem 
malo možemo pomoći. Bilo je odlično, 
kažu svi da je ove godine bilo najbolje do 
sada, a to nas čini jako sretnima.  Najviše 
ekipa se skupilo u nogometu, bila je sjajna 
atmosfera i sve u svemu bilo je zaista za-
bavno rekao je Oleg Medica. 

35RUJAN 2023.



drugo 
mišljenje

Matej Mostarac
predsjednik Gradske  
organizacije SDP-a Kastav

Sa zadovoljstvom gledam letak SDP-a 
Kastav iz predizborne kampanje. Na 
pola mandata učinili smo jako puno, a 
ona najveća obećanja poput nove škole 
u Rešetarima i otvaranja nove ordinacije 
obiteljske medicine su u visokoj fazi re-
alizacije. 

Pred nama je drugi dio mandata i vje-
rujem da ćemo do kraja ostvariti glav-
ninu zacrtanih planova na zadovoljstvo 
svih građana Kastva, a ovdje navodim 
projekte koje smo u protekle dvije go-
dine realizirali.

• uređenje novih parkirnih površina u 
Rešetarima i Rubešima 

• organizacija jednosmjernog prometa 
radi novih parkirnih površina i sigurni-
jeg prometa

• nastavak označavanja sigurnijih pješač-
kih prijelaza

• uzdignute pješačke plohe na nerazvr-
stanim cestama

• dodatna prometna signalizacija
• izgradnja čvora Trinajstići
• razvoj kanalizacijske i vodovodne mre-

že putem Riječke aglomeracije
• reorganizacija linija s ciljem boljeg po-

vezivanja
• nova ugibališta
• nabavka novih autobusa u suradnji s 

Autotrolejom

rovljenika i starijih osoba Kastav
• besplatni i subvencionirani preventivni 

pregledi za građane
• besplatno Savjetovalište za djecu, mlade, 

obitelj i brak
• sufinanciranje programa palijativne skrbi i 

dodatne zdravstvene njege u kući
• povećanje sredstava za sportske udruge
• organizacija Kastavskih sportskih igara, 

najdugovječnije sportske manifestacije u 
PGŽ-u

• organizacija izbora Sportaš godine
• održavanje projekta Kastav pliva kroz tečaj 

plivanja za učenike 2. razreda
• poticanje razvoja vinarstva i vinogradar-

stva te rad Udruge Belica
• uređenje Start-up inkubatora u grad-

skoj jezgri za nove poduzetnike - EU 
projekt

• subvencioniranje kamata po poduzetnič-
kim kreditima

• subvencioniranje nabave i ugradnje stroje-
va i opreme

• poticanje poduzetnika početnika
• dovršetak projekta „Povežimo se bašti-

nom“ i novi sadržaji na trgu Lokvina i 
Ljetnoj pozornici na Crekvini

• razvoj poznatih manifestacija – Kastafsko 
kulturno leto, Jerry Ricks Blues festival, 
Bela nedeja, Advent u Kastvu…

• nastavak uređenja gradskih bedema od 
Žudike do crkve Sv. Jelene

• preuređenje i novi postav Muzejske zbirke 
Kastavštine

• provedba projekta Mreže klubova mladih 
inovatora – EU projekt

• rad na očuvanju čakavštine
• proširenje WI Fi zona
• proširenje sustava nadzornih kamera
• projekt Otvorena uprava
• rekonstrukcija bivšeg industrijskog po-

strojenja - ex Preda

• razvoj Novog groblja Kastav 
• dovršetak uređenja sportskog igrališta u 

Donjim Turkima
• uređenje postojećih zelenih površina i dr-

voreda uz sadnju na stotinu novih stabala 
• nove zelene i cvjetne površine na svim po-

dručjima
• analiza stanja u prostoru i utvrđivanje bu-

dućeg smjera prostornog uređenja grada
• uspostava prikupljanja otpada na kućnom 

pragu
• nabava i ugradnja podzemnih spremnika 
• nastavak besplatne podjele kompostera 

građanima
• širenje mreže javne rasvjete na nove stam-

bene zone
• uređenje novih sadržaja na pješačkim i bi-

ciklističkim stazama kroz Lozu i Lužinu 
– tematske šetnice, odmorišta, sprave za 
rekreaciju

• nastavak razvoja Kastva kao prepoznatlji-
vog turističkog odredišta

• upisivanje u vrtić sve djece zaposlenih rodi-
telja i subvencioniranje dadilja

• blagdansko darivanje sve djece predškolske 
dobi

• sufinanciranje rada produženog boravka do 
3. razreda

• povećanje broja učeničkih i studentskih 
stipendija

• sufinanciranje rada kompletnog stručnog 
tima škole

• nagrađivanje najboljih učenika
• daljnje unaprjeđenje socijalnih programa
• povećanje cenzusa mirovine za dodjelu 

naknada uoči Božića i Uskrsa na 2.500 
kuna

• provedba projekta SeniORNI s ciljem šire-
nja usluga izvaninstitucionalne skrbi

• financiranje preventivnih pregleda, geron-
todomaćica, radionica, organizacije slo-
bodnog vremena za članove Udruge umi-
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David Marot
predsjednik ogranka 
PGS-a grada Kastva

Još jedno godišnje doba je polako iza 
nas. Pred nama je Bela nedeja, najveći 
blagdan grada Kastva. Kastavski vinari 
polako skupljaju plodove svoga rada, 
a mi svi se veselimo prazniku mladoga 
vina.  Pripreme se u tijeku, bit će raznih 
zabavnih događanja za najmlađe i sve 
ostale. Zabave neće nedostajati. Dani 
Bele nedeje su dani kada se veselimo 
susretima s ljudima koje ne viđamo 
često, kada nazdravimo jedni drugima 
čašom kastafske belice.

No osvrnimo se malo na period iza 
nas. U svakom našem obraćanju građa-
nima spominjemo skorašnju realizaciju 
raznih bitnih projekata za grad Kastav. 
Od ovog mjeseca kreće se s izgradnjom 
kanalizacije u sklopu urbane aglome-
racije koja ide postepeno po određe-
nim dijelovima grada. Radovi će se 
tako odrađivati do 2027. godine što je 
i krajnji rok realizacije. Prvi na redu su 
Spinčići, ulica Brnini i stara jezgra gra-
da. Molimo sve građane za razumijeva-
nje za vrijeme odvijanja radova. Grad 
Kastav je na raspolaganju za sva pita-
nja građana vezana uz ovaj veliki pro-
jekt. Najviše nas veseli što je dobivena 
suglasnost države i županije za novu 
osnovnu školu u Rešetarima. Početak 
samih radova je proljeće. Financiranje 
je 100% od strane države i županije. 
Ovo je jedan od najvažnijih projekata 
Grada Kastva. Radovi na novoj grad-
skoj upravi idu po planu. Nova gradska 
uprava osim bolje pristupačnosti građa-
nima, dat će i još ljepše konture samoga 
Kastva. 

Ljeto kao godišnje doba iza nas bilo 
je toplo, ali bili smo svjedoci i ekstre-
mnim olujama koje se pogodile cije-
lu Hrvatsku i države u našoj okolini   i 
nama susjedne općine i gradove. Kastav 
je ipak nekako sve to zaobišlo. Vrijeme 
nam se mijenja i morat ćemo se u bu-
dućnosti prilagoditi tome.

Početak je nove školske godine. Uče-
nici su već u klupama, oni stariji, a i 
oni najmlađi. Sve građane molimo da 
pripaze na naše klince, prvenstveno mi-
slimo u prometu. Vozite polako i pazite 
na njih.

I na kraju ostaje nam da vas još jed-
nom svih pozovemo početkom listopa-
da ( 1.10.2023.) na Belu nedeju da uz 
čašu belice nazdravite sa svojim, vama 
dragim osobama.

Irena Kukurin Barić 
predsjednica GO HDZ-a Kastav  
sa članovima Gradskog odbora

Poštovani sugrađani, drage Kastavke i Kastavci!
Početak rujna je nagovještaj jeseni, vrijeme kada se sve 

nekako smiruje i razmišljamo o proteklom periodu, o reali-
ziranim i nerealiziranim projektima, o lijepim i manje lijepim 
temama.

Veći dio godine je prošao, bilo je puno događaja na svjet-
skoj i hrvatskoj sceni, a svakako i u našem Kastvu.

Osvrnuti ćemo se na proslavu Dana grada Kastva početkom 
lipnja i na govor gradonačelnika “Kastav je uspio”. Tema je ista, 
no samo je drugačiji kut gledanja - “U čemu Kastav nije uspio”.

Pa da krenemo redom …..
Gorući problemi našeg Kastva – dom zdravlja, osnovna 

škola, vodovod i kanalizacija, javna garaža, reciklažno dvori-
šte, cesta 233 ( spoj sa Rijekom ), multifunkcionalni kulturni 
centar na Šporovoj jami, spomenik Domovini i braniteljima 
RH – projekti su koji se “vuku” već više od deset godina, 
projekti iz vremena bivšeg gradonačelnika, gospodina Ivice 
Lukanovića.

Naš sadašnji gradonačelnik, gospodin Matej Mostarac spo-
minje projekt izgradnje sustava vodno-komunalne infrastruk-
ture kao “najveći projekt u povijesti Kastva”. Riječ je o projek-
tu Vlade RH. Ukupna vrijednost EU projekta “Poboljšanje 
vodno-komunalne infrastrukture na području aglomeracije 
Rijeka”.je 1,76 milijardi kuna (bez PDV-a), a bitna je  činjeni-
ca da sredstva dolaze iz EU fondova u iznosu od preko 70%, 
oko 20% sredstava izdvajaju Ministarstvo gospodarstva i Hr-
vatske vode, a preostali dio lokalne zajednice.

Primorsko-goranska županija među prvima je dobila su-
glasnost Ministarstva znanosti i obrazovanja za 100 postotno 
financiranje nove osnovne škole s jednodijelnom sportskom 
dvoranom u Kastvu. Činjenica da ćemo dobiti maksimalno 
financiranje škole nas jako veseli, a proračunska sredstva i 
Grada i Županije moći će se iskoristiti za druge projekte.

Svakako su za spomenuti neki plaćeni projekti koji nikada 
nisu realizirani -  projekt popločenja stare jezgre - dobro na-
pravljen, jednoglasno usvojen na Gradskom vijeću i nereali-
ziran, izrada detaljnih urbanističkih planova koji nikad nisu 
realizirani, izgradnja trgovačko-zabavnog centra iznad vrata 
Jadrana za koji je mijenjan prostorni plan obzirom da je bila 
riječ o “zelenom pojasu”.

Reciklažno dvorište trebalo je biti gotovo još 2018., cesta 
233 je trebala biti gotova 2015., kanalizacija u Ćikovićima 
2019. godine, spomenik Domovini i braniteljima RH nije na-
pravljen u 30 godina, prezentaciju projekta garaže na ulazu u 
centar Kastva i projekta multifunkcionalnog centra na Špo-
rovoj jami gledali smo prije par godina – nema ih. Što će tek 
biti s “Planom za stan” obzirom na postignuća u šest godina 
vođenja Grada Kastva ?!

Vezano uz gradnju nove osnovne škole u Kastvu dali smo 
svoj doprinos, slijedeći cilj nam je gradnja novog zdravstve-
nog centra u Kastvu – osim dodatnih ordinacija opće prakse, 
pedijatrijske i zubarske ordinacije, prostorije patronaže, u pri-
marnu zdravstvenu zaštitu spada i ginekološka ambulanta. Uz 
kardiološku ambulantu i  adekvatnu fizikalnu terapiju, moći 
ćemo reći da je Kastav na “dobrom putu” .

Mirnu i ugodnu jesen, te veselu nadolazeću tradicionalnu 
feštu mladog vina “Belu nedeju” !
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gradski info

OŠ MILAN BROZOVIĆ

Skalini Istarskog tabora 3 691 308 / 601 069

DJEČJI VRTIĆI

VLADIMIR NAZOR
Skalini Istarskog tabora 1

829 360 / 829 361

KASTAFSKE SARDELICE
Šporova jama 1a

325 719

MAVRICA, Školska ulica 6 691 427

HALUGICA, Spinčići 47 276 717

TALIJANSKA SKUPINA, 
Školska ulica 8

098/480-5852

PONEŠTRICA, Ćikovići 26/4 225 138

KOCKICA, Brestovice 34/a 224 342

GRAD KASTAV 
Zakona kastafskega 3 | www.kastav.hr |  info@kastav.hr

Centrala/Tajništvo 688 201 Primanje stranaka:
pon 8,00 - 11,00
uto 13,00 - 17,00
sri 8,00 - 11,00
čet 8,00 - 11,00
pet                        -

Porta/Informacije 688 209

Komunalni poslovi 691 453

MATIČNI URED KASTAV

Zakona kastafskega 3 354-143 svaki dan 8,30 - 14,00
odmor 11,00 - 11,30

TURISTIČKA ZAJEDNICA GRADA KASTVA

Matka Mandića 11A
info@kastav-touristinfo.hr 691 425 pon - pet  8.00 - 16.00

Važniji telefonski
brojevi i adrese

SAVJETOVALIŠTE ZA DJECU, MLADEŽ, BRAK I OBITELJ GRADA KASTVA

Uprava Grada Kastva,
Zakona kastafskega 3

098 980 6211 uto 17,00 - 20,00

GRADSKA ORGANIZACIJA CRVENOGA KRIŽA KASTAV

Put Vladimira Nazora 6
Zdenka Badanjak

099 210 9748

DOBROVOLJNO VATROGASNO DRUŠTVO KASTAV

Trg sv. Lucije 2 691 377, 098 800 794
091 691 3771

UDRUGA KASTAFSKO KULTURNO LETO

Trg Matka Laginje 5
www.kkl.hr, kkl@kkl.hr

691 610 / 691 611

UDRUGA UMIROVLJENIKA I STARIJIH OSOBA

Dom Braće Milih, Rubeši 65 091/601 89 79 čet 16,00 - 18,00

KABEL KANAL D.O.O. (KABELSKA TV)

Ćikovići 58 224 448

ERSTE BANKA

RUBEŠI
Rubeši 78/a

072 376 815 pon, sri, čet, pet 8,00 - 15,00
uto  11,00 - 18,00

CENTAR ZA SOCIJALNU SKRB

Centrala 499 101

OIB 54394236461
Erste Steiermarkische bank d.d. IBAN HR82 2402006 1818000003

ZDRAVSTVENA STANICA DR. KAJETAN BLEČIĆ 
Šporova Jama 1

dr. Iva Lisica 691 571

dr. Vesna Zavidić 691 307

dr. Nataša Dančulović
Škalamera (pedijatar)

691 496

dr. Arijana Jovanović- 
Dangubić (stomatolog)

691 418

dr. Tamara Smaila 691 394

patronažne sestre 691 092

LJEKARNE

Rubeši 112  
Martina Peršić
Turato, mag. pharm.

224 397 pon - pet 7,00 - 20,00
sub 7,00 - 14,30

Šporova jama 7/a
Zdravstvena ustanova 
Ljekarna Kastav

276 164 pon - pet 7,00 - 20,00
sub 8,00 - 13,00

POŠTA KASTAV

Trg Matka Laginje 12/a 525 819 / 525 818

JAVNI BILJEŽNIK

Javni bilježnik  
Martina Sušanj Peršić 

Trg Matka Laginje 1
notar.kostav@optinet.hr

691 070 

pon, uto, sri, čet 8,30 - 17,00
pet 8,30 - 13,00

ŽUPNI URED SV. JELENE

Školska ulica 2 691 001, 691 002

MUZEJSKA ZBIRKA KASTAVŠTINE

Prolaz Ivana iz Kastva 1
marko.badurina@ppmhp.hr 

(ostale dane po najavi i
dogovoru)

213 578 1. 10. - 31. 5.
uto, čet 10,00 - 12,00
sri 18,00 - 20,00
1. 6. - 30. 9.
uto, čet 10,00 - 12,00
sri, pet, sub, ned 17,00 - 21,00

KNJIŽNICA I ČITAONICA

Put Vladimira Nazora 3
grad.kastav.knjiznica.
kastav@ri.t-com.hr

691 049 pon, sri, pet 8,00 - 14,00
uto, čet 14,00 - 20,00
druga subota u mjesecu
 8,00 - 13,00

dnevni odmor    ujutro  11,00 -11,30
                poslijepodne 17,00 -17,30
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Mjesni odbori grada Kastva

Komunalne službe
HEP – ELEKTROPRIMORJE

DEŽURNA SLUŽBA 0800 300 412

KD VODOVOD I KANALIZACIJA

Rijeka, Dolac 14 211 906 / 353 222

KD ČISTOĆA

Rijeka, Dolac 14 0800 99 99 00 / 353 409

KD AUTOTROLEJ

Rijeka, Školjić 15 311 400 / 060 151 151

ODRŽAVANJE JAVNE RASVJETE

Komunalni poslovi 691 453

UPRAVA GROBLJA

Groblje Kastav 688-213

DIMNJAČARSKI POSLOVI

Dimnjačarstvo Valjak d.o.o. 042/731 304 / 091 430 91 95 / 091 430 91 96

ČIŠĆENJE SEPTIČKIH JAMA

Komunalno društvo
Vodovod i kanalizacija d.o.o.
Dolac 14, Rijeka

353 222 / 211 906

I. POLICIJSKA POSTAJA

Đure Šporera 4 335 234

DRŽAVNA UPRAVA ZA ZAŠTITU I SPAŠAVANJE

112

VETERINARSKA STANICA RIJEKA

Rijeka, Stube Marka Remsa 1 345 033 / 320 263

MJESNI ODBOR KASTAV

Zakona kastafskega 3, Kastav. | e-mail: mo.kastav@kastav.hr
mob. 091/489 74 14 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-kastav

MJESNI ODBOR BRNČIĆI

Brnčići 66, Kastav. | e-mail: mo.brncici@kastav.hr
mob. 091/520 18 10 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-brn-i-i

MJESNI ODBOR REŠETARI

Štivar 13, Kastav | e-mail: mo.resetari@kastav.hr
mob. 091/797 48 88 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-re-etari
Facebook profil: Mjesni odbor Rešetari

MJESNI ODBOR SPINČIĆI

Spinčići 47, Kastav. | e-mail: mo.spincici@kastav.hr
mob. 091/724 90 29 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-spin-i-i

MJESNI ODBOR RUBEŠI

Dom Braće Milih, Rubeši 65, Kastav | e-mail: mo.rubesi@kastav.hr
mob. 091/897 78 65 | web: www.kastav.hr/glavni-izbornik/mjesni-odbor-rube-i
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